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Sektorårsmøde den 29. oktober 2013
Pædagogisk sektor

Referat

Mødet blev udsat ½ time p.g.a. togudfordringer.

Velkomst

Birgitte Rasmussen, næstformand i pædagogisk sektor bød velkommen til deltagerne.
Kom ind på medlemmernes arbejdsvilkår, vores ledige kolleger, den siddende regering
og dens alternativ!, samt huske på de resultater som vi trods alt har opnået lokalt og
centralt.

Birgitte foreslog på bestyrelsens vegne Ebbe Jakobsen som dirigent.

Ebbe blev valgt.

1. Årsmødets konstituering

a) Valg af dirigent

Ebbe Jakobsen, konsulent i FOA Ledelse blev valgt

b) Godkendelse af forretningsorden

Forretningsorden er hermed godkendt, herunder frist for indstilling vedr.
valg og indkomne forslag.

c) Godkendelse af dagsorden

2 indkomne forslag stillet af sektorbestyrelsen (Regler og bestemmelser)

d) Valg af stemmeudvalg

Aase /Silkeborg-Skanderborg, Ea/Roskilde, Teddy/Århus

Gennemgang af materialer mv. blev gennemgået.

94 stemmeberettiget deltog i årsmødet.

2. Beretning v. Jakob Sølvhøj, sektorformand i Pædagogisk sektor

Noter fra beretningen:

Hvor er lyspunkterne? Hvad har vi opnået af resultater? Ikke alt er nedslående.

Dog kunne virkeligheden se ganske anderledes ud – forventningerne til den nye
regering, som desværre ikke har indfriet de forventninger, som den centrale sektor
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havde til den. Eks. skolereformen som er en tikkende bombe under skolefritids-
ordningerne og de medlemmer, vi har dér.

Vores tilgang til de oplæg, som vi har fået fra regeringen har været, at vi skulle i
offensiven og komme med bud på, hvordan vi gerne så udviklingen på de faglige
strategier.

Mange analyser, som skal underbygge det vi vil.

Vi skal ikke drive fagpolitik for medlemmerne, men sammen med dem.

Normeringsområdet: Vi opnåede faktisk en del ved, at folketinget afsatte 500 mio. kr.
på finansloven og det er jo sjældent set. Rigtig mange medlemmer kan se resultatet
af dette. Vi forsøger fortsat at sætte pres på dette arbejde ved at analysere tal for de
enkelte kommuner, hvor børneområdet trevles igennem. Det kan faktisk påvises, at
der er sparet flere penge end det faldende børnetal tilsiger. Disse tal kan med fordel
bruges ved det kommende kommunalvalg.

Nedsat en arbejdsgruppe som skulle forsøge at holde rede på hvordan normeringer
kan kortlægges og dermed sammenlignes år for år. Dette arbejde er gået helt i stå.
Forhåbninger om, at den nye socialminister vil få gang i det… men lad os nu se – vi
presser fortsat på.

Vi har rigtig mange medlemmer, som har mistet deres dagpengeret – der lægges
fortsat pres på for at finde løsninger for disse kolleger.

Privatiseringen raser fortsat – antallet af børn der passes i private tilbud er stærkt
stigende. Forsøgt at få regeringen i tale, da de inden de var regering var modstander
af privatisering af dagtilbud. Men der sker intet på området – vi afventer og presser
på for at få igangsat dette arbejde.

7% af børnene blev med udgangen af 2012 passet i private tilbud. Vi overvejer en
egentlig kampagne og smide kræfter efter det, så vi ikke ender i svenske eller norske
tilstande.

OK-området: 2 stk. i perioden med sparsomme resultater:

Fortsat udfordringer med lokal løndannelse – svært at komme til forhandlingsbordene.
Sektornedsat arbejdsgruppe, som arbejder med bud på hvordan og hvad vi skal gøre
fremover – forventer at arbejdsgruppen er klar med et bud til diskussion med
sektorformændenes på deres næste møde.

Dagplejen fylder en del – Ole Henrik Hansens rapport diskuteres rigtig meget lokalt.
Både det gode i dagplejen og de udviklingsmuligheder, der absolut også er. Eks.
forbedret tilsyn, bedre legestuer, uddannelsesmuligheder mv.

Debat i gang om uddannelse – udspillet om ny erhvervsuddannelser bekymre os –
kortere uddannelsesforløb.

Folkeskolereformen: Skidt for børnene – berøver børnene deres fritid. En bevægelse
der har været i gang i de sidste 30 år. Åbningstiden i SFO og fritidshjemmene
forkortes og forældrebetalingen er fortsat høj - det vil udhule tilbuddet. Det er
lykkedes os, at få indskrevet pædagogisk personale i folkeskolereformen, hvilket ikke
lige var tiltænkt fra starten af.
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Ændringer af valgbarheds- og stemmeretsdelen på den kommende kongres, som kan
udvande de faglige udvalg, sektorbestyrelser og ikke mindst faggruppelandsmøderne.
Dette behandler vi under punkt 4 senere på dagsorden.

Stor ros til alle i pædagogisk sektor for deres indsats.

Se i øvrigt den mundtlige beretning i materialesamlingen fra årsmødet, som
vil kunne downloades på foa.dk med udgangen af november.

Noter fra debatten:

- Screening i dagplejen af dagplejere og dagplejepædagoger skal sikre kvalitet

- Vi skal ikke lege arbejdsgivere, når nu vores opgave er, at være fagforening også
for de medlemmer, som kan have svært ved at varetage deres job. Frygt for at
det kan forrykke til andre områder.

- Lokal løndannelse: I København er man glad for lokal løndannelse og får
resultater. Selvfølgelig en fordel at vi i København har ledergrupperne indendørs
og kan tage diskussioner med dem og sikre udmøntning. Appellere til at se og
bruge lokal løndannelse i hverve- og andre henseender.

- Tak for en god beretning. Hvad har I dog gang i med screening af vores
medlemmer – om de dur til deres arbejder!

- Screening ved ny ansættelser kan måske være en god idé. Hvis det skal bruges
skal det have kompetanceløft som formål. Men anser det stadig som en ledelses-
opgave!

- Medgiver, at det er en ledelsesopgave – men vi må også kigge indad, hvis vi skal
stå inde for kvaliteten i dagplejen. Brugt ”sig det højt og gør det fagligt” ift. at
arbejde i dagplejen – hvad er i orden og hvad er ikke…

- Håb om, at der kan være mulighed for at få stoppet privatisering – det har været
en kæmpe udfordring.

- §85 OK-aftale ville være rigtig dejlig og det har vi kæmpet med længe.

- Screening: Medlemmer har ikke brug for, at vi udnævner dem til at være uduelige
til deres job – men at vi gør os umage med, at blive kloge på området og hvad der
forventes – at vi er undrende og nysgerrig, samt skabe en kultur hvor det ikke er
den enkelte dagplejers ansvar men vores alles. Hvor meget må/kan vi blande os i
hinandens arbejde!?

- Tilsyn i dagplejen skal vi nuancere meget mere – det kan godt være at det er
noget ganske andet end for bare 5 år siden… forskelligheder kommuner imellem.

- Det, at der ikke var afsat penge til lokal løndannelse har sat en begrænsning og
dermed manglende iver for at hente kroner – men vi kan jo være ligeglade med
hvad der er afsat, men hvad vi vil have der skal udmønte løn. Derfor vigtigt med
den nedsatte arbejdsgruppe.

- Uddannelse til pædagogisk assistenter: Se på antallet af uddannelsespladser –
mange kan ikke få arbejde efter endt uddannelse og det er ret bekymrende.
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Forsøgt lokalt hvordan man beskriver forskellen mellem en pædagogmedhjælper
med contra uden uddannelse.

- Ærgerligt, at tale et område ned (screening), men ikke dermed sagt at screening
ikke kan bruges til noget som helst – men med måde.

- Hvad med omsorgsmedhjælperne – hvilke indsatser tænker sektorbestyrelsen i
den kommende periode? Struktur - hvor er den pædagogiske sektor om 3 år? Har
sektorbestyrelsen en plan?

- Vi skal kæmpe for at vores medlemmer også får uddannelse og bliver sat på
dagsorden.

- Dagplejen har brug for et serviceeftersyn, der handler om uddannelse af
medarbejderne - både pædagoger og dagplejere. Fokus på bedre
pædagognormeringer. Fokus på faget som dagplejepædagog. Vi kunne godt ønske
os, at dagplejepædagogerne var mere aktive i FOA og håber på sigt, at et øget
fokus kan bidrage til øget interesse.

- Det pædagogiske tilsyn (nok nærmere inspektion i dag) skal endnu mere i
centrum for dagplejens kvalitet og arbejde.

- Lokal løndannelse har svære vilkår og bør nytænkes både centralt og lokalt –
derfor en god ting med den nedsatte arbejdsgruppe centralt – glæder sig til at se
resultatet.

- Skolereformens eftervirkninger vil fylde rigtig meget i den kommende tid lokalt. Vi
skal blive meget bedre til at dele de gode erfaringer / ideer.

- Screening af dagplejerne er en nødvendighed, hvis vi skal sikre kvalitet. Ikke med
henblik på at hælde folk ud, men kvalificere dem til det arbejde, som har ændret
sig igennem de seneste år.

Replik:

Brug dog ikke ordet screening – men kompetenceudvikling i stedet. Skepsis over at vi
løser en arbejdsgiveropgave – vores hovedregel må være at vi er medlemmernes
repræsentant. Problemstillingen er ikke sort – hvid.

Antallet af uddannelsespladser: Rigtigt, at det er et stort problem, at der ikke er
arbejde efter endt uddannelse. Men resultatet skal vel ikke være at skære antallet af
uddannelsespladser, men at der skal være arbejde til dem efterfølgende.

Omsorgsmedhjælperne: Vejledningen om socialt tilsyn – nævnt i sektorens mål for
arbejdet i den kommende kongresperiode. Faggruppen og dens arbejdsområde skal
have ekstra bevågenhed. Medlemsengagement kunne være bedre og bør efterses –
hvordan får vi involveret flere af omsorgsmedhjælperne?

Beretningen blev enstemmigt vedtaget
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3. Målprogram

Kort oplæg v. Jakob Sølvhøj om hvordan vi behandler punktet/arbejdet nu og
efterfølgende vil være i sektorbestyrelsen

Debat ved bordene om de 4 overskrifter – bud på hvordan og lokalt/centralt samspil
til den konkrete handlingsplan. De udfyldte skemaer vil blive sammenskrevet til
sektorbestyrelsens videre arbejde.

Opsamling fra bordene prioriterede især:

- Privatisering skal modarbejdes.

- Der skal arbejdes politisk – både centralt og lokalt! Tænke i snakke med andre
politikere end dem vi normalt taler med - eks. dem, der sidder på pengene.

- Uddannelse og anerkendelse er fortsat et indsatsområde, som skal forfølges.

Afsluttende samlede Jakob Sølvhøj op på indlæggene i debatten.

Måden der tænkes i budgetter er meget kortsigtet både ift. finansloven og i de
kommunale budgetter.

Privatiseringsdelen – der er sket et stort værdiskred. ”Streg i sandet” – hvor man i LO
forsøgte at friholde børne- og ældreområdet. Hvorfor kun de områder? Alle offentlige
opgaver bør da være omfattet.

Hvordan håndtere vi vores modstand mod privatisering og samtidig organisere private
børnepassere? Hvad skal vi tilbyde dem? Sektorbestyrelsen bør have denne diskussion
igen og især hvis vi ikke får stoppet privatiseringen, må der findes en plan B.

Tillidsreform: Man kan ude i landet lære meget af det arbejde der har pågået i
København.

Målprogrammet blev herefter enstemmigt vedtaget.

4. Indkomne forslag

Regler for pædagogisk Sektor

Birgitte Rasmussen forelagde forslag til ændringer: Forslag om at indskrive
sektorformandsmøderne. Blot en konsekvensrettelse, da vi allerede har gjort det i
denne kongresperiode.

Forslaget blev enstemmigt vedtaget.

Bestemmelser

Birgitte Rasmussen forelagde forslag til ændringer: Handler om tilføjelser om indskrivning
af de pædagogiske assistenter under faggrupperne Omsorgsmedhjælpere og
Pædagogmedhjælpere.
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Og slette tidsbegrænsningen ift. specialpædagogmedhjælperne både ift. 1 repræsentant
ved faggruppelandsmøderne, samt ved deres arbejdsudvalg under faglig udvalg for
pædagogmedhjælpere og pædagogiske assistenter.

Derudover at give sektorbestyrelsen bemyndigelse til, at vurdere behovet for de
arbejdspladsudvalg, der er i dag.

Der blev slået fast, at den formelle kompetence er placeret i de faglige udvalg og at
arbejdsudvalgene alene behandler de særlige vilkår, der er for deres område.

Forslaget blev herefter vedtaget med stor majoritet.

Derudover gav Birgitte Rasmussen et overblik over de ændringsforslag der ligger til
kongressen, som kan få konsekvenser for sektorens måde at organisere sig på.

Årsmødet bedes give sektorbestyrelsen bemyndigelse til at tilrette regler og bestemmelser,
såfremt hovedbestyrelsen får vedtaget deres ændringer på kongressen.

Årsmødet gav den centrale sektorbestyrelse bemyndigelse til at ændre i bestemmelserne,
såfremt kongressens beslutninger giver anledning til det.

5. Valg

a) Sektorformand

Jakob Sølvhøj

b) Sektornæstformand

Birgitte Rasmussen

c) 12 sektorbestyrelsesmedlemmer

Kampvalg til dagplejernes 3 sektorbestyrelsespladser – følgende 5
årsmøderepræsentanter opstillet: (Torben Jensen/Sønderborg, Jytte
Christensen/Aalborg, Jytte Flyvbjerg Kristiansen/Silkeborg-Skanderborg, Hanne
Winther/Odense og Janne Jørgensen/Roskilde)

Efter valghandling er følgende valgt til sektorbestyrelsen for kongres-
perioden 2013-2016:

Dagplejere:
Torben Jensen – FOA Sønderborg
Jytte Christiansen – FOA Aalborg
Jytte Flyvbjerg Kristiansen – FOA Silkeborg/Skanderborg

Pædagogmedhjælpere:
Kim Henriksen – FOA Herning
Mette Fuglsig Schjødt – FOA Århus
Mogens Bech Madsen – FOA Midtsjælland

Dagplejepædagoger:
Grethe Elgaard – FOA Viborg
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Pædagogiske konsulenter:
Mette Gagner – LFS

Legepladsansatte:
Jette Olsen – LFS

Omsorgsmedhjælpere:
Anne Marie Hestehave – FOA Nordsjælland

Dagområdet:
Olaf Christensen – LFS

Døgnområdet:
Britt Petersen - LFS

d) 12 suppleanter for sektorbestyrelsesmedlemmer

Dagplejere:
1. Karen Munk Andersen - FOA Silkeborg/Skanderborg
2. Janne Jørgensen – FOA Roskilde
3. Hanne Winther – FOA Odense

Pædagogmedhjælpere:
1. Dorthe Isager – FOA Midtsjælland
2. Lotte Hesselberg – FOA Viborg
3. Mette Gade – PMF Fyn

Dagplejepædagoger:
Birgitte Nüchel – FOA Aalborg

Pædagogiske konsulenter:
Lone Ast – LFS

Legepladsansatte:
Christian Schwab – FOA Århus

Omsorgsmedhjælpere:
Jan Filbært – FOA Lillebælt

Dagområdet:
Thomas Enghausen – LFS

Døgnområdet:
Helle Haslund - LFS

e) Hovedbestyrelsesmedlemmer
Jytte Christensen – FOA Aalborg

Olaf Christensen – LFS

f) Hovedbestyrelsessuppleanter
Torben Jensen – FOA Sønderborg

Kim Henriksen – FOA Herning.

6. Afslutning

Jakob Sølvhøj afsluttede med stor tak til deltagerne og dirigenten.

Dejligt, at vi i det store og hele er enige om den vej vi skal. Glæder sig til det
kommende arbejde i sektorens bestyrelse.



REGLER FOR Pædagogisk sektor

(Vedtaget på sektorårsmøde 29. oktober 2013)

I henhold til forbundslovenes § 10 om sektorer fastsættes disse regler:

Sektorårsmøder:

Sektorårsmødet er sektorens øverste myndighed.

Sektorårsmødet indkaldes med mindst tre måneders varsel.

Forslag til årsmødet bortset fra valg – skal være indsendt til den centrale sektor senest fire uger

før årsmødets afholdelse. Alle medlemmer i sektoren er forslagsberettigede.

Materiale til sektorårsmødet sendes til de delegerede senest to uger før årsmødets afholdelse.

Ekstraordinært årsmøde skal indkaldes med mindst 14 dages varsel enten af den centrale sek-

torbestyrelse eller af en tredjedel af afdelingerne i forbundet, repræsenterende mindst 25 % af

sektorens medlemmer. Indkaldelsen til ekstraordinært årsmøde skal følges af en motiveret dags-

orden. Evt. materiale til ekstraordinært årsmøde udsendes med mindst 7 dages varsel.

Den centrale sektorbestyrelse er ansvarlig for tilrettelæggelse og gennemførelse af sektorårsmø-

det.

Alle afdelinger med medlemmer inden for sektoren skal være repræsenteret med 2 delegerede.

Derudover vælges 1 deleregeret pr. påbegyndt 3.000 medlemmer, udover de første 3.000. Der-

udover deltager den centrale sektorbestyrelse samt 1 repræsentant for hver faggruppe samt 1

repræsentant fra henholdsvis udvalget for pædagogiske pladsanvisere, udvalget for pædagog-

medhjælperne på specialområdet og udvalget dagplejelederne, samt 2 repræsentanter fra lands-

klubben for elever på den pædagogiske assistentuddannelse.

Stemmeret og valgbarhed på sektorårsmødet har kun de medlemmer, der kommer fra sektorens

område.

Møder for sektorformænd og sektoransvarlige

Der indkaldes mindst 3 gange om året til møde for de lokale sektorformænd med henblik på, at

sikre den bedst mulige dialog og koordinering af arbejdet i henholdsvis den landsdækkende og

de lokale sektorer. Afdelinger der ikke har en pædagogisk sektor eller en sektorformand kan

sende en anden repræsentant til møderne.



Sektorbestyrelse

Sektorbestyrelsen er sektorens øverste myndighed imellem sektorårsmøderne.

Sektorbestyrelsen består af sektorformand og sektornæstformand, som vælges på sektorårsmø-

det i kongresåret i henhold til forbundslovenes bestemmelser herom. Til sektorbestyrelsen væl-

ges endvidere 12 bestyrelsesmedlemmer, som alle er delegerede på FOAs kongresser. Herudover

vælges et antal suppleanter.

Landsklubben for elever på den pædagogiske assistentuddannelse kan udpege en observatør til

sektorbestyrelsen.

Hovedbestyrelsesmedlemmer

Sektorformand og sektornæstformænd er medlemmer af forbundets Hovedbestyrelse.

Desuden har sektoren 1 medlem af Hovedbestyrelsen pr. påbegyndt 25.000 medlemmer, jf. for-

bundslovenes §7 stk. 2. Disse vælges på sektorårsmødet, Samtidig vælges et antal suppleanter.

Forretningsorden

Sektorbestyrelsen udarbejder forslag til forretningsorden for årsmødet med fastsættelse af nær-

mere bestemmelser for valg af sektorbestyrelsesmedlemmer og hovedbestyrelsesmedlemmer og

suppleanter herfor.



Bestemmelser
vedr. Pædagogisk sektors faggruppestruktur

(Vedtaget på sektorårsmødet d. 29. oktober 2013)

1. Pædagogisk sektors faggruppestruktur består af følgende landsdækkende faggrupper:

Dagplejere

Dagplejepædagoger og dagplejeledere

Legepladsansatte

Omsorgsmedhjælpere og pædagogiske assistenter

Pædagogiske konsulenter

Pædagogmedhjælpere og pædagogiske assistenter

Herudover indgår de medlemmer af LFS, der ikke er omfattet af de landsdækkende faggrup-
per, i faggruppestrukturen således, at de samles i henholdsvis en faggruppe for ansatte på
dagområdet og en faggruppe for ansatte på døgnområdet.

Note: Landsdækkende faggrupper er her defineret som faggrupper, der organiseres i mere end
én afdeling.

2. De landsdækkende faggrupper har, jf. forbundslovenes § 10, kompetence til at træffe beslut-

ning om forhold, der alene angår den enkelte faggruppe.

3. Der afholdes en gang årligt faggruppelandsmøde for faggrupperne.

Deltagerne på faggruppelandsmøderne er de faglige udvalg og et antal deltagere valgt blandt
faggruppens medlemmer i den pågældende afdeling. Deltagerne på faggruppelandsmøderne
vælges efter følgende fordelingsnøgle:
Dagplejerne, dagplejepædagogerne, dagplejelederne, omsorgsmedhjælperne og pædagog-
medhjælperne vælger i hver afdeling én faggruppelandsmødedeltager fra hver af ovennævnte
faggrupper.

Udgør en faggruppe 500 medlemmer eller derover i en afdeling vælges der yderligere en dele-
geret fra faggruppen. Der kan i hver afdeling vælges yderligere én pædagogmedhjælper fra
specialområdet.

De legepladsansatte vælger i hver af de to afdelinger (København og Århus), hvor faggruppen
er organiseret, 3 faggruppelandsmødedeltagere.

De pædagogiske konsulenter vælger i hver afdeling en faggruppelandsmødedeltager. Såfremt
der ikke derved er valgt mindst 30 deltagere, kan en eller flere afdelinger vælge yderligere



deltagere. De nærmere regler herfor fastsættes af sektorbestyrelsen efter indstilling fra det
faglige udvalg.
Udover de landsdækkende faggrupper kan gruppen af pædagogiske pladsanvisere samlet væl-
ge op til 6 landsmødedeltagere. De nærmere regler herfor fastsættes af sektorbestyrelsen ef-
ter drøftelse med faggruppen.

LFS-dag og LFS-døgn faggrupperne kan deltage med hver 5 faggruppelandsmødedeltagere.

4. Hvert tredje år, på landsmøderne efter kongressen, vælger de landsdækkende faggrupper et

fagligt udvalg.
De faglige udvalg arbejder mellem landsmøderne med de faglige problemstillinger, der berører
den enkelte faggruppe, og rådgiver og vejleder sektorbestyrelsen vedrørende forhold der berø-
rer faggruppens medlemmer.

De faglige udvalg kan indkaldes af sektorbestyrelsen og organiserer herudover selv sit arbejde
indenfor de budgetmæssige rammer, der fastlægges i
sektorbestyrelsen.

Dagplejerne og pædagogmedhjælperne vælger op til 6 medlemmer og 2 suppleanter til det
faglige udvalg. Dagplejepædagogerne og dagplejelederne vælger et fagligt udvalg bestående
af tre dagplejepædagoger og to dagplejeledere samt en suppleant fra hver af de to grupper.

De øvrige landsdækkende faggrupper vælger op til 3 medlemmer og 2 suppleanter til det fagli-
ge udvalg.

Sektorbestyrelsen nedsætter herudover et arbejdsudvalg for de pædagogiske pladsanvisere, et
dagplejelederudvalg og et arbejdsudvalg for pædagogmedhjælperne på specialområdet.

Arbejdsudvalget for de pædagogiske pladsanvisere, dagplejelederudvalget og arbejdsudvalget
for pædagogmedhjælperne på special-området vælges i lighed med de faglige udvalg på fag-
gruppelands-møderne efter kongressen.

Sektorbestyrelsen vil løbende vurdere behovet for disse arbejdsudvalg.

5. Faggrupperne skal være repræsenteret i forhandlinger om egne løn- og ansættelsesforhold.



Beretning til Pædagogisk Sektors årsmøde d. 29. oktober 2013

Da vi for tre år siden havde afsluttet vores årsmøde i Pædagogisk sektor kom en lokal

sektorformand over, sagde farvel, takkede venligt for et godt møde og tilføjede : men blev det

hele ikke tegnet lige sort nok op. Det blev jeg mindet om forleden dag, og har siden

spekuleret på, hvordan der kan aflægges en optimistisk og fremadrettet beretning, uden at

komme til at minde om komiske Ali, da han for 10 år siden berettede om den irakiske hærs

store sejre, mens man på TV kunne se de amerikanske tanks rulle ind i Bagdads gader lige bag

ham.

Det er ikke nemt, for det har været tre meget vanskelige år, så man kunne fristes til at citere

et digt af den tyske forfatter Bertolt Brecht, hvor han taler om ”de dystre tider”, hvor ”en glat

pande tyder på ufølsomhed” og ”den leende.. blot endnu ikke (har) modtaget den frygtelige

nyhed”. Men heldigvis går det ikke kun ”ufatteligt dårligt”, som det så opmuntrende hedder i

Hovedbestyrelsens beretning til morgendagens kongres. Der er heldigvis også både lyspunkter

og fornuftige resultater at se tilbage på siden vores sidste årsmøde. Det er vigtigt, at vi husker

hinanden på dem, for dvæler vi kun ved problemerne, risikerer vi at tappe os selv for den

energi, der er så nødvendig, hvis vi skal opnå nye resultater i vores arbejde.

Men baggrundstapetet ér ikke så lyst, som vi kunne have håbet på. Hvis vi, hver især tænker

godt to år tilbage. Tænker på, hvordan vores forventninger var til at få erstattet en VK

regering med en ny S-SF-R regering. Ikke at jeg tror, vi alle havde de samme forventninger,

men mon ikke der hos de fleste af os, var en tro på, at vi ville komme til at opleve klare

forbedringer for børnene, de handicappede borgere og de ansatte på det pædagogiske

område.

Uanset graden af forventninger hos den enkelte tror jeg, at vi i dag har en fælles oplevelse af,

at de ikke rigtig er blevet indfriet. Jeg skal ikke i denne beretning bevæge mig ind i en bred

vurdering af regeringens politik, men på det pædagogiske område har vi ikke haft mange

anledninger til at glæde os over konkrete positive forandringer. De har været der, men er

desværre hurtigt blevet overskygget af besparelser, øget privatisering og senest en

skolereform, der er en tikkende bombe under vores fritidsordninger.

Sektorbestyrelsen har i den skriftlige beretning gjort kort rede for vores arbejde de sidste 3 år,

for resultater vi har opnået og for de mange problemer og udfordringer, der tårner sig op foran

os. Jeg vil i min mundtlige beretning uddybe nogle af temaerne og gøre nogle overvejelser

om, hvordan vi håndterer dem. Det er vigtigt, at vi i beretningsdiskussionen ikke bare skuer

tilbage, men også får inddraget overvejelser om, hvordan vi kommer videre. Hvordan vi får



omsat den frustration og utilfredshed, der helt berettiget er blandt mange medlemmer, til en

aktiv handling for forandringer.

Det er ikke nok med kritik af tingenes tilstand og mere generelle overvejelser om alternativer.

Vi skal være skarpe i vores analyser, og være så konkrete som overhovedet muligt i de forslag

og initiativer vi sætter i værk. Vi skal have en klar strategi, så vi ikke fægter på må og få. Vi

skal vide, hvad vi vil. Og vi skal have fokus på handlemulighederne, så det ikke bliver ved de

gode intentioner. Vi skal være præcise i vores vurdering af alliancemuligheder. Vi skal have

klare planer for, hvordan vi kan påvirke den offentlige debat. Og vi skal hele tiden overveje,

hvordan vi involverer flest mulige medlemmer og bygger på medlemmernes egen aktivitet.

Det er vi måske ikke altid lige gode til, men det kan ikke understreges nok, at vi som

organisation ikke kan nøjes med at drive fagpolitik for medlemmerne. Vi skal drive fagpolitik

sammen med medlemmerne og arbejde for at udvikle den aktivisme, vi så længe har snakket

om, i praksis.

Vi har i den skriftlige beretning redegjort for de initiativer og det meget omfattende materiale,

vi i løbet af perioden har udarbejdet for at få sat normeringerne på dagtilbudsområdet på den

politiske dagsorden, og vi kan roligt tilskrive os selv en stor del af æren for, at det lykkedes at

få afsat 500 millioner kroner til bedre normeringer i daginstitutionerne og dagplejen ved

finanslovsforhandlingerne i 2011. Det har givet bedre normeringer i en række kommuner, men

desværre lykkedes det jo ikke at få fastlagt nogle bindinger på pengene, der forpligtede alle

kommuner til at anvende dem. Mange kommuner har undladt at udmønte pengene, og nogle

har endda skåret så meget ned, at plusset på ½ milliard er blevet til ingenting, når vi gør det

op på bundlinjen. Kigger vi på udviklingen i hele perioden siden sidste kommunalvalg i 2009,

så er der samlet set sket en beskæring af normeringerne på 0-6 års institutionerne på ikke

mindre end 1,3 milliarder kroner.

Vi har de seneste måneder arbejdet aktivt for igen at få sat fokus på normeringsforholdene.

Både ude i de enkelte kommuner og i forhold til regering og folketing. Vi har fået udarbejdet

materialer, der viser, hvordan det er gået med normeringsudviklingen i hver enkelt kommune.

Vi melder ud i pressen om normeringsforholdene i morgen, og jeg håber, at det stadig kan

lykkes at gøre normeringerne til et tema i den kommunale valgkamp - ikke mindst i de

kommuner der kun delvist eller slet ikke har anvendt deres andel af de 500 mio kr til

normeringsforbedringer i daginstitutionerne og af pædagognormeringen i dagplejen.

Vi forsøger samtidig – i lighed med hvad vi gjorde både sidste år og for to år siden – at påvirke

de igangværende forhandlinger om finansloven, så der både kan blive rettet op på den

manglende anvendelse af de 500 millioner kr og afsat nye midler til normeringsforbedringer.



Det er bare nogle få uger siden vi rejste normeringsproblemet overfor SF’s nye børneminister,

Annette Vilhelmsen, og vi har senest forsynet Enhedslistens finanslovsforhandlere med

talmateriale, der dokumenterer den manglende anvendelse af de aftalte midler og konkrete

bud på, hvordan der teknisk kan sikres en anvendelse af midlerne både i daginstitutionerne og

i dagplejen.

Den manglende udmøntning af pengene er naturligvis først og fremmest et politisk og ikke et

teknisk problem, men teknikken er blevet og bliver brugt som argument for ikke at gå videre

med krav til kommunerne om at forbedre normeringerne. Vi har for mere end et halvt år siden

bidraget med materiale til en arbejdsgruppe, som Christine Antorini nedsatte for at udarbejde

modeller for normeringsopgørelser i kommunerne, men vi har endnu ikke modtaget nogen

tilbagemelding fra ministeriet – heller ikke da vi for tre uger siden var til møde med den nye

børneminister.

Det er skidt, at normeringsforholdene åbenbart har en væsentlig lavere politisk prioritering hos

regeringen end for to år siden. Først og fremmest fordi det går ud over børnene og den

pædagogiske kvalitet, når en enkelt pædagogisk medarbejder i lange perioder af dagen skal

være alene med en stor børnegruppe i vuggestuen eller børnehaven, og når

pædagognormeringen i dagplejen er så ringe, at der er kommuner, hvor der gennemsnitligt

kun er tilsyn i dagplejehjemmene to gange om året. Men det er også skidt fordi de ansatte har

alt for travlt, mens mere end 3.100 af sektorens medlemmer modtog dagpenge i september i

år og mere end 500 af sektorens medlemmer har mistet retten til dagpenge siden de nye

dagpengeregler trådte i kraft ved årsskiftet.

Jeg håber vi i beretningsdiskussionen og i den efterfølgende diskussion om sektorens mål for

den kommende periode, kan få nye idéer frem til, hvordan vi presser på for

normeringsforbedringer både overfor kommunerne og overfor regeringen.

Retter vi blikket mod privatisering, Har den desværre udviklet sig omtrent, som vi længe har

frygtet. I den skriftlige beretning kan man læse, at der ved udgangen af 2011 var knap 18.500

børn i privatinstitutioner eller hos private børnepassere. Vi har siden fået de tilsvarende tal for

2012, der viser en stigning på yderligere 2.500, så vi for snart et år siden var oppe på knap

21.000 børn, fordelt med 2/3 på næsten 450 privatinstitutioner og 1/3 hos private

børnepassere. Og tallet bliver ved med vokse.

Det er helt uforståeligt, at regeringen intet gør for at stoppe privatiseringen. Umiddelbart efter

regeringens tiltræden fremsendte sektoren et notat til de tre regeringspartiers børneordførere,



hvor konsekvenserne af privatiseringen blev ridset tydeligt op, og hvor vi fremlage helt

konkrete forslag til hvilke lovparagraffer, vi mener, der skal ændres. Alle sammen

lovparagraffer, som de tre nuværende regeringspartier stemte nej til, da de blev indført af VKO

flertallet i perioden fra 2003 og helt frem til sommeren 2011.

To år efter må vi konstatere, at der stort set intet er sket. På vores møde med børneministeren

tidligere på måneden fremgik det helt tydeligt, at arbejdet med privatiseringsproblemerne er

gået i stå. Der var ikke umiddelbart en forklaring på, hvorfor det tidligere børneministeriums

udredning af ejerformerne på dagtilbudsområdet endnu ikke var offentliggjort her et år efter,

det var blevet stillet os i udsigt. Der blev lyttet til vores melding om, at det haster med et

politisk initiativ. Der var tilsagn om at se nærmere på problemerne med den pædagogiske

kvalitet hos de private børnepasserer. Men der blev ikke på nogen måde stillet os udsigt, at

der vil blive taget initiativ til at stoppe privatiseringen.

Ved udgangen af 2012 var 7 % af de 0-6 årige i privat pasning, og det er nu, vi skal have det

stoppet, hvis vi ikke vil have svenske eller endnu værre norske tilstande. Vi har senest gjort

vores for at få bragt privatiseringsspørgsmålet ind som et tema i finanslovsforhandlingerne.

Om det bringer sagen nogen vegne vil vise sig i de kommende uger, men der er formentlig

under alle omstændigheder brug for, at vi får iværksat en form for organiseret kampagne mod

privatiseringen, hvis vi skal få regeringen til at handle i sagen. Vi skal have udarbejdet en

grundigere analyse af det private område. Vi skal forsøge at få skabt så meget politisk blæst

og spektakel om sagen som overhovedet muligt. Vi skal have tillidsfolk og medlemmer til at

protestere over udviklingen. Vi skal opfordre kommunalpolitikere til at lægge pres på deres

partifæller på Christiansborg, og til selv at udnytte de muligheder der ligger i loven for i den

enkelte kommune at begrænse, hvem der kan ydes støtte til til privat børnepasning.

På overenskomstområdet har vi i perioden haft hele to overenskomstforhandlinger med KL og

Danske Regioner. De skrabede resultater af de forhandlinger er kort omtalt i den skriftlige

beretning, der også nævner et udestående fra forhandlingerne. Det drejer sig om det problem,

der er opstået i Ålborg kommune, hvor der lovteknisk er sket en overflytning af borgere fra

botilbud efter servicelovens § 107 og § 108 og Almenboliglovens § 105 til socialpædagogisk

bistand efter § 85 uden, at det i øvrigt har haft konsekvenser for det faktiske tilbud til

borgeren. Her har Ålborg kommune og efterfølgende KL ved overenskomstforhandlingerne

forfægtet det synspunkt, at omsorgsmedhjælperoverenskomsten ikke længere var gældende,

selv om det fortsat var de samme opgaver, der blev varetaget af de samme personer.

Det lykkedes os ikke at løse problemet ved overenskomstforhandlingerne, men det lader til, at

vi nu endelig er ved at have forhandlet sagen på plads. Med henvisning til, at de



arbejdsopgaver som omsorgsmedhjælperne udfører efter § 85 vil blive omfattet af det nye

Socialtilsyn, har KL skiftet kurs. Jeg havde håbet at kunne vifte med et underskrevet referat

her fra talerstolen, men vi har forleden dag fået tilsagn fra KL om, at man er indstillet på at

skrive § 85 ind i overenskomsten. Det bliver formentlig først med fremadrettet virkning fra

overenskomstens udsendelse, men det lader til, at vi får løst et problem, der fuldstændig

kunne undergrave omsorgsmedhjælpernes overenskomst.

Dermed har det Nye Socialtilsyn lidt uventet løst en overenskomstmæssigt problem for, men vi

håber derudover også, at tilsyns og godkendelsesreformen, der træder i kraft ved årsskiftet,

kan være med til at hæve kvaliteten af tilbuddene på det specialiserede område. Det er

absolut et af regeringens bedre reformtiltag.

En anden udfordring på overenskomstområdet, som vi ikke kom videre med en løsning af ved

OK 13, er den lokale løndannelse. Afskaffelsen af forlodsfinansieringen ved OK 11 har ikke

gjort det nemmere at få kommunerne til at ryste op med pengene ved de lokale

lønforhandlinger, og vi har derfor på en konference for de lokale sektorformænd i foråret

nedsat en arbejdsgruppe, der nok allerede i næste uge barsler med et forslag til en koordineret

landsdækkende indsats for at sikre en større andel af lokallønsmidlerne. Vi har i

arbejdsgruppen ikke fundet opgaven specielt nem, men vi har været enige om, at det ikke

bringer os ud af dødvandet bare at gøre mere af det samme. Så vi håber, det vil være muligt i

fællesskab at få reorganiseret og nytænkt vores forhandlingsarbejde.

På det private overenskomstområde har vi for alvor fået hul igennem i denne kongresperiode.

Hvor vi på sidste årsmøde stod i den situation, at vi helt manglede overenskomster med de

store paraplyorganisationer, er vi nu der, hvor vi er rimeligt sikre på, at der også falder en

overenskomst på plads med Menighedernes daginstitutioner, så vi meget snart vil have

overenskomst med alle de private paraplyorganisationer på 0-6 års området. Dermed er vi

ikke i mål, for der er tale om tiltrædelsesoverenskomster, der som navnet antyder skal

tiltrædes af hver enkelt daginstitution, men vi står markant bedre på det private

overenskomstområde end vi gjorde, da vi holdt årsmøde for tre år siden. Det kan vi være godt

tilfredse med.

Dagplejens situation fylder en del i den skriftlige beretning, og det er der god grund til. Både

fordi den er under et voldsomt pres, og fordi vi på trods af den pressede situation formår at

holde et skarpt fokus på indsatsen for at udvikle dagplejens kvalitet.



Aktuelt er det Ole Henrik Hansens rapport ”Dagplejen i Danmark”, der er omdrejningspunktet

for en stor del af vores initiativer. Der er meget stor interesse for rapporten, og der har

allerede været holdt en lang række møder om rapporten i afdelingerne med deltagelse af både

mange medlemmer og en del forvaltningsfolk og kommunalpolitikere. Rapporten er langt fra

ukritisk overfor dagplejens pædagogisk praksis, men det er mit indtryk, at den ikke desto

mindre – eller måske netop derfor – er med til både at øge anerkendelsen dagplejen og sætte

gang i en meget konstruktiv debat om, hvordan vi styrker dagplejens pædagogiske kvalitet.

Rapportens anbefaling om at styrke tilsynet, giver os et rigtig godt afsæt for at forstærke

vores krav om bedre pædagognormeringer, og anbefalingen om, at dagplejerne får en

pædagogisk og didaktisk uddannelse er på samme måde et godt udgangspunkt for at blive

langt skarpere i vores udmelding om, at det haster med en uddannelsesdækning af dagplejen,

så alle dagplejere inden for en overskuelig årrække får mulighed for at tage en pædagogisk

assistentuddannelse. Jeg er overbevist om, at en offensiv uddannelsesstrategi er helt

nødvendig, hvis dagplejen skal fastholdes og udvikles, men krav om uddannelse skal

selvfølgelig ikke stå alene, men være et vigtigt element i en bred vifte af initiativer, hvor vi

arbejder med at synliggøre og udvikle dagplejens pædagogiske kvalitet.

Siden vi satte punktum i den skriftlige beretning er der blevet offentliggjort en anden

forskningsrapport om dagplejen. Udarbejdet af to økonomer på Århus Universitet og

finansieret af BUPL. Rapporten konklusioner om, at børn der har gået i vuggestue, klarer sig

bedre i skolen end børn, der har gået i dagpleje, minder om rent bestillingsarbejde, og er da

også blevet brugt offensivt af BUPL, selv om der ret hurtigt blev stille om rapporten. Vi har i

første omgang sat en kritisk finger på den omstændighed, at rapporten handler om børn, der

gik i dagtilbud i midten af 90’erne, og derfor ikke kan sige meget om kvaliteten i dagplejen i

dag. Og så har vi i øvrigt en stærk formodning om, at rapporten er behæftet med fejl, og er

ved at få den analyseret nærmere af en af de skarpeste statistiske hjerner i det pædagogiske

forskningsmiljø. Forhåbentlig bliver vi i stand til at pille rapportens konklusioner fra hinanden.

Vi arbejder på sagen.

Tilbage til spørgsmålet om uddannelse, står det ikke bare højt på dagsordenen i forhold til

dagplejen, men også for blandt andet pædagogmedhjælperne og omsorgsmedhjælperne og på

den politiske dagsorden i det hele taget. Regeringen har fremlagt et forslag til en EUD reform,

som giver grund til bekymring. Både på grund af det reformforslaget indeholder og på grund af

det, det ikke indeholder. Det er som udgangspunkt rigtig godt med en intention om at styrke

anerkendelsen af erhvervsuddannelserne, men når det gælder den pædagogiske

assistentuddannelse er der ikke umiddelbart en sammenhæng mellem intentionen om en

stærkere anerkendelse og regeringens forslag om at afkorte hovedforløbet i uddannelsen med

7 uger. Vi hører fra mange sider tværtimod ønsker om, at udvide uddannelsen. Der er ønsker



om, at småbørnsområdet fylder mere. Der er ønsker om, at der skal didaktik ind i uddannelsen

for bl.a. at styrke de pædagogiske assistenters kompetencer i forhold til arbejdet i skolen, og

der er ønsker om at hele specialområdet skal fylde mere. Det harmonerer ikke alt for godt med

en reduktion af uddannelsens længde.

Det er også en god intention i regeringens reformudspil, at en langt større del af en

ungdomsårgang skal tage en erhvervsuddannelse, men det harmonerer ikke med, at

regeringen indtil videre ikke har villet give et klar svar på, om man vil forny den trepartsaftale

om dimensionering af bl.a. den pædagogiske assistentuddannelse, der udløber i 2015.

Reformforslaget giver også store problemer på social- og sundhedsområdet, og det er derfor

en højt prioriteret fælles opgave for hele forbundet at lægge pres på regeringen for at få

ændret indholdet i reformudspillet på en række punkter.

En anden reform, der har fyldt og fylder meget i sektorens arbejde, er folkeskolereformen. Det

er først og fremmest skidt for børnene, at der fra næste skoleår sker en kraftig reduktion i

deres fritid, og det er et kæmpe problem for de ansatte i skolefritidsordninger og fritidshjem,

der i den grad er truet på deres fortsatte beskæftigelse. Skolereformen er den foreløbige

kulmination på en proces, der blev sat i gang for næsten 30 år siden, dengang

skolefritidsordningerne blev indskrevet i folkeskoleloven, og det kan i værste fald komme til at

true fritidsordningernes eksistens i mange kommuner. Beslutningen om at nedlægge

fritidsordningerne i Hjørring er foreløbig en enlig svale, men med en kortere åbningstid og en

kæmpehøj forældrebetaling er risikoen for en kraftig reduktion i børnetallet meget stor.

Vi skal gøre, hvad vi overhovedet kan for at sikre et grundlag for videreførelse af

fritidsordningerne for så mange børn som muligt, og vi skal arbejde målrettet for at sikre job i

skolen, så de pædagogmedhjælpere, pædagogiske assistenter og københavnske pædagoger,

der får reduceret deres arbejdstid eller helt mister deres job i fritidstilbuddet kan fastholde

deres beskæftigelse. Der er i den forbindelse grund til at understrege, at det midt i alle

problemerne, var et afgørende godt resultat af vores langvarige indsats for at få indflydelse på

reformen, at vi i lovgivningen fik sikret pædagogmedhjælpernes og de pædagogiske

assistenters muligheder for beskæftigelse i folkeskolens undervisningstid.

Vi har i vores arbejde for at sikre beskæftigelse til FOAs medlemmer i folkeskolen lagt stor

vægt på at etablere et godt samarbejde med Danmarks Lærerforening. Vi har haft en række

drøftelser med repræsentanter fra Lærerforeningens ledelse, hvor vi har konstateret, at vi i høj

grad har fælles synspunkter og fælles interesser i forhold til en lokal udmøntning af reformen.

Jeg havde håbet, at vi var kommet længere med at konkretisere samarbejdet, men vi kan

under alle omstændigheder være meget tilfredse med, at der i Lærerforeningens ledelse er en



anerkendelse af pædagogmedhjælpere og pædagogiske assistenter som samarbejdspartnere

med lærerne i skolen. Forhåbentlig er det en holdning, som vi også møder i mange af de lokale

lærerkredse i det arbejde, der lige nu foregår ude i kommunerne.

Afslutningsvis et par ord om vores organisation.

Vi er i sektorbestyrelsen meget optaget af, hvordan vi skaber den bedst mulige sammenhæng

mellem det vi gør i den centrale sektor og det I gør ude i de lokale sektorer og afdelingerne.

Vi er helt opmærksomme, at forholdene og vilkårene er meget forskellige fra afdeling til

afdeling og fra kommune til kommune, så den faglige indsats der er brug for er tilsvarende

meget forskellig. Det der er vigtigt i en kommune, har mindre betydning i en anden. Men det

ændrer ikke på, at vi står langt stærkere, hvis vi er i stand til systematisk at dele viden og

erfaringer, så den dybe tallerken ikke skal opfindes igen og igen. Og hvis vi er i stand til i

fællesskab at foretage nogle overordnede prioriteringer og sætte en fælles retning. Det giver i

det lange træk bedre resultater, end hvis vi fægter hver for sig. Derfor har vi blandt andet lagt

stor vægt på at udvikle det fælles forum for sektorbestyrelsen og de lokale sektorformænd og

sektoransvarlige, og jeg håber, vi kan udvikle det til at blive endnu bedre fremover.

Tilsvarende har vi lagt vægt på at udvikle samarbejdet med faggrupperne og de faglige

udvalg. Vi har løbende snakke om, hvordan vi gør arbejdsdelingen endnu tydeligere og

hvordan vi skaber bedre sammenhæng mellem sektorbestyrelsens og de faglige udvalgs

arbejde, og jeg synes, at blandt andet vores årlige konference for de faglige udvalg forud for

faggruppelandsmøderne, hvor vi har tid til en grundigere diskussion af samarbejdet om

opgaverne, har været med til at give os et løft i arbejdet.

Vi synes i sektorbestyrelsen, at det er helt afgørende for organisationen, at vi har et

velfungerende faggruppesystem, hvor den enkelte gruppe har ret til og mulighed for at

diskutere og træffe beslutninger om de forhold, der særskilt berører faggruppens egne forhold,

og derfor er vi også helt uforstående overfor flere af de lovforslag, der ligger til kongressen om

ændring af faggruppereglerne, som vi oplever som en klar afsvækkelse af

faggruppedemokratiet, men det vender vi tilbage til under dagsordenes punkt 4.

Når vi kigger tilbage på de tre år, der er gået siden sidste årsmøde, synes jeg, vi kan sige, at

vi på trods af alle de mange problemer, vi har skullet håndtere, har formået at holde fast i

fællesskabet i sektoren og solidariteten mellem sektorens faggrupper, hvad der jo ellers kan

være en vanskelig sag i en tid, hvor krisen kradser. Så selv om, vi har stået overfor mange

vanskeligheder og står overfor endnu flere, så synes jeg godt vi kan konkludere, at det hele

trods alt ikke bare tegner sig sort i sort. Vi har opnået fornuftige resultater i løbet af perioden,



og vi er nogenlunde parat til at møde de mange nye udfordringer, når vi lige straks tager hul

på en ny periode.



Pædagogisk sektors mål 2013 – 2016

Forord

Pædagogisk sektors mål 2013 – 2016 fastlægges i sammenhæng med de mål, som FOAs ho-

vedbestyrelse fremlægger til vedtagelse på forbundets kongres. Sektorens mål sætter retning

for, hvordan de fælles mål skal udmøntes på det pædagogiske område. Målene vil efterfølgen-

de blive konkretiseret af sektorbestyrelsen, der vil fastlægge en handlingsplan for arbejdet i de

kommende tre år. Sektorbestyrelsen vil i perioden løbende foretage justeringer af handlings-

planen, så den tilpasses de udfordringer, der blandt andet følger af den politiske udvikling på

området. Dette vil ske i en dialog med de lokale sektorformænd/ sektoransvarlige og de fagli-

ge udvalg.

Vi har råd til velfærd

Danmark er et rigt samfund, hvor vi har råd til velfærd. Det gælder ikke mindst for vores børn

og unge og for de handicappede og udsatte borgere, som i høj grad er afhængige af, at fælles-

skabet sikrer gode og trygge rammer om deres hverdag.

Vi ved, at investeringer i gode dagtilbud til børn er den bedst tænkelige samfundsøkonomiske

investering. Vi har ikke råd til ikke at investere i de mindste. Vi ved, at investeringer, der sik-

rer god trivsel og kvalitet i folkeskolens undervisning, har afgørende betydning for børnenes

videre uddannelsesmuligheder. Og vi ved, at et samfund i høj grad kan måles på, hvordan det

behandler sine svageste borgere. Der skal være råd til ordentlige vilkår for handicappede og

udsatte borgere.

Vi ønsker en politisk styring af det pædagogiske område, der tager udgangspunkt i et ønske

om at sikre kvalitet for borgerne. Vi har ikke råd til at betale til private virksomheder, der øn-

sker at gøre dagtilbuddene og det øvrige pædagogiske felt til en forretning.

Vi vil have en ledelse af området, der sikrer medarbejderne indflydelse på egen hverdag. Det

pædagogiske personales viden og erfaringer skal bruges aktivt i udviklingen af dagtilbud, sko-

ler og tilbud til handicappede og udsatte. Der skal lyttes til FOA medlemmernes råd.



Fælles om velfærd

Velfungerende offentlige dagtilbud, fritidsordninger og skoler er et vigtigt fundament for udvik-

lingen af velfærd i vores samfund. De skal danne rammen om pædagogisk arbejde og under-

visning af høj kvalitet. De skal sikre trivsel og gode betingelser for udvikling af fællesskaber på

tværs af sociale og etniske skel og bidrage til at skabe større chancelighed for børn og unge.

I Pædagogisk sektor ønsker vi at styrke de fælles løsninger og vil modarbejde besparelser og

forringelser af de offentlige tilbud og den voksende privatisering af børneområdet. Vi vender os

samtidig imod den markedsgørelse af det pædagogiske område, der ikke mindst har sat sit

præg på udviklingen af det specialiserede socialområde. Vi afviser privatisering, indbyrdes

konkurrence og managementledelse, som vejen til at udvikle det pædagogiske arbejdsfelt. Der

er tværtimod brug for samarbejde og fællesskab.

Pædagogisk sektors mål er

At sætte en stopper for privatisering af dagpleje, daginstitutioner, fritidsordninger og dag- og

døgntilbud på det specialiserede socialområde. Vi mener, at driften af dagtilbud, skoler og til-

bud på det specialiserede socialområde varetages bedst i offentligt regi.

Vi vil arbejde for at få ændret lovgivningen på dagtilbudsområdet, så grundlaget for en yderli-

gere privatisering fjernes. Allerede privatiserede tilbud skal tilbageføres til offentligt drift over

en periode, så børnene sikres en tryg hverdag, og det pædagogiske personale sikres mulighed

for fortsat beskæftigelse. Indsatsen for at ændre lovgivningen på området, skal ledsages af

lokale initiativer, der kan bremse eller forhindre privatisering af nye områder.

At sikre bedre personalenormeringer i daginstitutioner og skolefritidsordninger og bedre pæda-

gognormeringer i dagplejen. Vi arbejder for at få tilført flere statslige midler til kommunerne,

på en måde der forpligter dem til at anvende midlerne til bedre normeringer.

At sikre en bevarelse af pædagogiske fritidstilbud og beskæftigelse til sektorens medlemmer,

når skolereformen føres ud i livet. Vi arbejder for at få størst mulig indflydelse på den lokale

udmøntning af reformen.

At få ændret den økonomiske styringsstruktur og sikre bedre personalenormeringer på det

specialiserede socialområde. Vi vil følge og søge indflydelse på udmøntningen af godkendelses-

og tilsynsreformen på det sociale område.

At sikre ordentlige løn- og arbejdsvilkår og ændringer af stillingsstrukturerne, så medlemmer

der ønsker det ansættes på fuld tid.



Faglig handlekraft

En udvikling af kvaliteten i det pædagogiske arbejde og gode arbejdsvilkår for personalet kræ-

ver ordentlige økonomiske rammer og en ledelse af området, der bygger på tillid til de pæda-

gogiske medarbejdernes faglige dømmekraft og giver dem plads og rum til at bruge og udvikle

deres faglige viden og færdigheder. Der er brug for en tillidsreform på det pædagogiske områ-

de og et opgør med New public management.

Vi ønsker at fastholde og udvikle et dagtilbudsområde, der tilgodeser børns forskellige behov,

og hvor daginstitutioner og dagpleje fremstår som ligeværdige dagtilbud af høj pædagogisk

kvalitet. Vi vil arbejde for at udvikle en folkeskole, der er med til at øge børns chancelighed. På

det specialiserede socialområde vil vi gøre vores til, at bestemmelserne i FNs handicapkonven-

tion efterleves og borgerne sikres et godt og værdigt liv.

I Pædagogisk sektor arbejder vi for et pædagogisk arbejdsmarked, hvor der er plads til FOAs

medlemsgrupper. Vi anser faglig mangfoldighed for en styrke og mener, at gensidig respekt

mellem faggrupperne er et vigtigt udgangspunkt for den fælles opgaveløsning.

Pædagogisk sektors mål er

At sikre de pædagogiske medarbejdere størst mulig indflydelse på eget arbejde og udformnin-

gen af den pædagogiske praksis.

At få gennemført nye styreformer og sat velfærdsledelse på dagordenen på de pædagogiske

arbejdspladser.

At alle ansatte skal have ret til en pædagogisk uddannelse og løbende efter- og videreuddan-

nelse

At forbedre de ansattes fysiske og psykiske arbejdsmiljø.

At sikre jobs til sektorens medlemmer på faggruppernes traditionelle områder og indenfor nye

områder, hvor der er brug for det pædagogiske personales viden og færdigheder.

Fair forhandling

Der er behov for at sikre større indflydelse på rammer og vilkår for medlemmernes arbejde.

Sektoren skal arbejde for at understøtte det lokale arbejde med at imødegå og håndtere

ustandselige omstruktureringer og organisationsændringer i kommunerne. Det er ikke accep-



tabelt, når store forandringer sættes i værk i kommunerne uden den tilstrækkelige inddragelse

af medarbejderne og forhandlinger med FOA.

Der skal sættes ind for at sikre, at kommunerne ikke misbruger løntilskud og andre ekstraor-

dinære ansættelsesformer til at undergrave den ordinære stillingsstruktur. En fælles indsats

skal styrke arbejdet med den lokale løndannelse og lægge pres på kommunerne, for at sikre

den lokale lønudvikling.

Forhandlingerne med de offentlige arbejdsgivere i 2015 skal forberedes omhyggeligt, for at

sikre forbedringer i overenskomsterne og for stærkest muligt at kunne afvise en ny arbejdsgi-

veroffensiv for forringelser af bl.a. det pædagogiske personales arbejdstidsregler.

På det private overenskomstområde, skal der sættes ind for at udvide overenskomstdæknin-

gen af privatinstitutionerne.

Pædagogisk sektors mål er

At sikre stærkere indflydelse på den lokale dagtilbudsstruktur, bl.a. gennem en intensiveret

forhandlingsindsats.

At sikre ordinære jobs til sektorens mange ledige og nyuddannede medlemmer.

At sikre bedre lokale lønaftaler gennem en fælles koordineret indsats i sektoren.

At dæmme op for arbejdsgivernes krav om forringelser ved OK 15 og sikre forbedringer til

medlemmerne

At øge overenskomstdækningen af det private daginstitutionsområde

Afrunding

For at indfri vores ambitiøse mål er det vigtigt, at vi har en stærk organisation, som det er

attraktivt at være medlem af. Pædagogisk sektor har, i kraft at sit fokus på medlemmernes

fagområder og fag, et afgørende ansvar for, at det enkelte medlem kan identificere sig med sin

faglige organisation.

Der er brug for en organisering af de pædagogiske faggrupper, der sikrer dem reel demokra-

tisk indflydelse på egne vilkår. Vi vil derfor lægge stor vægt på at understøtte faggruppernes

og de faglige udvalgs arbejde, og arbejde for at sikre en god koordinering og sammenhæng

mellem faggruppernes og sektorens arbejde.

Skal de beslutninger vi træffer i sektoren have ordentlig gennemslagskraft, er det vigtigt, at

der er et tæt samspil mellem den centrale sektors, afdelingernes og lokalsektorernes arbejde.



Fælles prioriteringer, koordineret indsats og systematisk deling af viden og erfaringer vil give

os et godt afsæt for at føre vores beslutninger ud i livet.

Der er brug for at fortsætte indsatsen for at få flere på de pædagogiske arbejdspladser til at

organisere sig, og den positive udvikling af skole- og elevarbejdet skal fastholdes, så endnu

flere elever vælger at blive medlem af FOA.
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Målprogram for Pædagogisk Sektor 2013-2016

Opsamling fra bordene

Vi har råd til Velfærd

Forslag til idéer/handlinger:

- Dialog med ordførende politikere – med henblik på at lukke mulighederne for privat

pasning/frit valg

- Dialog / pres på centrale og lokale politikere for at vende tænkningen fra økonomi til at

tage udgangspunkt i menneskers behov

- Følge op på konkrete løfter – f.eks. valgløfter, konkrete beslutninger osv.

- Få synliggjort hverdagen for brugerne på alle vores områder

- Stop for nulvækst

- Investering i forebyggelse og ledelse – forskningsmæssigt belæg for varige besparelser.

Tag diskussionerne med de lokale politikere lokalt

- Tillidsdagsorden – tillidsøkonomi

- Transaktionsomkostninger

- Stop privatiseringen – FOAs arbejdspladser skal blive i offentlig regi

- Omkonvertering af anlægsmidler til driftsmidler

- Private tilskudsordninger: Notat med argumenter til at kommunalbestyrelsen kan

beslutte hvad der gives tilskud til…

- Øremærkning af tildelte midler (eks. 500 millioners puljen) – bruger I ikke pengene på

formålet, får I dem ikke!

- Undersøgelser og forskning, der understøtter et opgør mod New Public Management på

det pædagogiske område

- Søge meget mere indflydelse i den daglige presse. Få Dennis Kristensen meget mere på

banen ift. det pædagogiske område

- Meget mere materiale om det pædagogiske felt

- Forhandle om minimumsnormeringer

- Prøve sager af omkring deltids ret til fuldtid – KTO

Forslag til aktiviteter:

- Dialogmøder/konferencer med politikere centralt og lokalt, samt følge op på det

efterfølgende.

- Faste ”uformelle” møder – lokalt og centralt – med politikere/embedsmænd, hvor der er

mulighed for at sætte FOA-faggrupperne og deres arbejdsområder til debat.
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- Kampagner, kampagner, kampagner: Synliggør fagligheden. ”Synlig faglighed” skal

kampagnen hedde 

- Tættere dialog med det politiske system lokalt

- Finde den anderledes indgang i kommunerne for at skabe forandring eks. vis økonomi-

”drengene”/direktion – ”costbenefit”-tilgangen

- FOAs medlemmer skal være med til at påvirke det politiske system

- Debat

- Dialog

- Sætte dagsorden

- Lobby-arbejde

- Fodre politikerne med viden om, hvordan det foregår i virkeligheden

- Præsentere for offentligheden (politikere, samfundet), hvordan det virkelig ser ud –

mangel på varme hænder – komme med konkrete eksempler fra hverdagen

- Massiv kampagne (kendskab) i forhold til den pædagogiske assistent uddannelse a la

”Madmod” – puste nyt liv i diskussionen efter skolereform-debatten

- 2 voksne i skolerne/klasserne. Ekstra hænder – også omsorgspersoner

Andre initiativer:

- Synliggøre vores daglige virke

- Arbejde på at kunne samarbejde med andre organisationer

- Fokus på lovgivningen for at begrænse privatisering

Fælles om Velfærd

Forslag til idéer/handlinger:

- Lokalt fokus på, at der findes muligheder for at kommunerne selv kan bremse for

privatisering

- Fortsat centralt pres på folketingets politikere for at ændre lovens muligheder ift.

privatisering.

- Fortsætte/intensivere presset – lokalt og centralt – ift. minimumsnormeringer.

- Fokus på faggruppernes kompetencer.

- Vi skal udvikle et reelt tilbud til de private børnepassere, hvor de kan hente viden og

bistand, som er relevant for dem (forsikringer, hente penge hjem mv.) i stedet for at

overlade dem til KRIFA
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- Vægt på uligheden v. privatisering, sammenlign med private erhvervsdrivende eks.

tømrer el. slagter får ikke tilskud. Ved besparelser (eks. 2% på området) bliver

tilskuddet hos private ikke ramt.

- Privatiseringsbølgen: kontinuerlig følge og opsamling i sektorbestyrelsen

- Lokalt samarbejde mellem offentlige og private fagforeninger om Fælles Velfærd

- Arbejde med konsekvenserne af New Public Management

- Stop for privatisering

- Bedre normeringer

- Ønske om/arbejde på at vende tilbage til normeringsaftaler

- At arbejde på at beholde/sikre fritidsdelen/SFO

- At få den privatiserede del tilbage til offentlig regi

- Flere undervisningsassistenter ind i både skole og fritidsdelen/SFO

- Fokus på: Kvalitet, faglighed og uddannelse

- Synliggøre: Kvalitet, faglighed og uddannelse

- Velfærd til alle – sikre tilbud til alle

- En politik at velfærdsydelser ligger i det offentlige regi – lokal politik

Forslag til aktiviteter:

- Få medlemmerne til at italesætte konsekvenserne af for lidt personale og manglende

fritidstilbud

- Oplyse politikere/ledere/embedsmænd til dialog om FOA-faggruppers kompetencer eks.

pædagogiske assistenter

- Drøfte faggruppernes ”plads” med politikere, ledere og embedsmænd.

- Nedsætte en arbejdsgruppe som skal screene (afklare) hvilke behov for hjælp vi kan

være relevante på ift. de private børnepassere.

- Kampagner, kampagner, kampagner: Synliggør fagligheden. ”Synlig faglighed” skal

kampagnen hedde 

- Sikre samspillet mellem central og lokale sektorer ”Fælles kan vi mere”

- De private skal betale for de ydelser, de får fra det offentlige

- Sikre fast/tæt kontakt til politikere – både Christiansborg og byråd

- Være offensive i pressen

- Synliggørelse af forskel på offentlige og private tilbud

- Arbejde under samme lovgivning uanset offentlig eller privat

- Flere midler til bedre normeringer

- Annoncer omkring faglighed

- Tage stilling til hvad vi mener er kvalitet

- Lukke muligheden for privat pasning – poitisk
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- Konkrete eksempler udbredes til alle interesserede om hvilke opgaver eks.

pædagogiske assistenter og pædagogmedhjælpere kan løse ift. skolereformen

- TR skal klædes bedre på til at tage disse diskussioner med politikerne

- Lobbyisme

Andre initiativer:

- Deltid til fuldtid

- Politisk høring om kvalitet i børnepasning

- Synliggør specielt tilbud i dagplejen!!

Fair forhandling

Forslag til idéer/handlinger:

- OK-15:

Evt. bringe vores betalte pauser på banen, italesætte overfor medlemmerne hvad og

hvilke konsekvenser det vil have, hvad vi vil blive mødt med, aftale vi alle bakker

hinanden op

Vi skal sikre en åben og offentlig debat – få offentlighedens opbakning.

- Konkrete aftaler om ekstraordinært ansatte (opgaver)

- Tillidsvalgte skal være klædt på – kende deres kompetencer eks. ekstraordinære

ansatte, forhandlinger generelt

- Der skal være 2 villige parter til en forhandling (FOA/kommune)

Forslag til aktiviteter:

- Kampagner, kampagner, kampagner: Synliggør fagligheden. ”Synlig faglighed” skal

kampagnen hedde 

- Forslaget om pausen italesættes som vi må forlade arbejdspladsen: eks. at dagplejeren

må gå ud og handle i den selvbetalte pause osv. Hvad betyder det at have betalt pause

og hvad koster det/beregninger.

- Være vedholdende, samt have dokumentationen i orden

- Samarbejde i detaljer mellem FOA afd. – TR – kommune

- Forventningsafstemning – TR løfte 2
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Andre initiativer:

- Hvis en gruppe lockoutes bakker vi alle op!

- Indbetale strejkekontingent

- Videndeling: også med andre faggrupper og organisationer

Faglig handlekraft

Forslag til idéer/handlinger:

- Stærkt TR/FTR-netværk

- Medlemmernes viden om egne rettigheder skal ”opgraderes”

- Klare strategier ift. faglige handlinger: f.eks. udarbejdelse af rapporter, hvad skal de

bruges til og hvordan…

- Uddannelse – efteruddannelse til alle faggrupper

- Få synliggjort hvad pædagogiske assistenter kan, når de er færdige med uddannelsen

- Arbejde med tillidsreform med kerneopgaven med ansvar og med-ansvar

- Synliggøre og arbejde med New Public Management – professionsstrategi (rapporten

NPM – konsekvenser)

- Kun faggruppen repræsentere sig selv

- Kvalitet/uddannelse/fleksibilitet

- Lokale uddannelsesaftaler

- Uddannelsesnetværk/forskellige muligheder for uddannelse

- Velfærdsledelse: tillid til medarbejdernes kompetencer

- Uddannelse

Forslag til aktiviteter:

- Arbejde bevidst og målrettet med social kapital

- Kampagner, kampagner, kampagner: Synliggør fagligheden. ”Synlig faglighed” skal

kampagnen hedde 

- Større sammenhæng mellem faglige udvalg og sektorbestyrelsen: Indkaldelse af de

faglige udvalg når større ting omkring et fag sættes i værk

- Myter skal slås ihjel – eks. dagplejepædagoger undres over, at aftaler for dagplejere

ikke nødvendigvis smitter af på dagplejepædagogerne

- Der skal flere fælles mål af dagplejen som helhed.

- Netværksmøder for faggrupper

- Uddannelsesaktiviteter
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- Synliggøre lokale tiltag (til inspiration for andre)

- Synliggøre lokale pjecer (til inspiration for andre)

- Dele erfaringer ift. generel videndeling

- Direkte dialog med ledelserne i dagtilbud

- Uddannelse på et højere niveau end AMU

Andre initiativer:

- Påvirkning af BUPL/til at samarbejde omkring kvalitetsløft

- Aktiviteter for TR om innovation – inklusion – design (processer) i en kommune i

forandring
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Beretning 2010-2013 
 

Indledning 

Det pædagogiske område har været igennem nogle barske år i denne kongresperiode. 

Kombinationen af faldende børnetal og store kommunale besparelser har betydet nedlæggelse 
af omkring 5.000 fuldtidsstillinger indenfor Pædagogisk sektors overenskomstområder i 
kommunerne og ledigheden blandt sektorens medlemmer er vokset kraftigt.  

Stillingsnedlæggelserne har ramt de fleste af sektorens faggrupper, og på dagplejeområdet har 
udviklingen været så dramatisk, at dagplejen i nogle områder er truet på sin eksistens. 

I takt med den negative stillingsudvikling på det kommunale område er der sket en kraftig 
vækst i privatiseringen af børneområdet. Ændrede daginstitutionsstrukturer har resulteret i 
mange nye privatinstitutioner og i kølvandet på nedlæggelsen af kommunale dagplejepladser 
er antallet af private børnepassere vokset betydeligt. 

Forhåbningerne om, at en ny regering ville ændre den negative udvikling på det pædagogiske 
område er meget langt fra blevet indfriet. Pædagogisk sektor formulerede i god tid forud for 
folketingsvalget i september 2011 en række krav til forandringer på dagtilbudsområdet, der 
blev positivt modtaget af de daværende oppositionspartier, men efter 2 år med S-SF-R har vi 
stadig til gode at opleve mærkbare positive forandringer på området. 

Regeringsskiftet har ført til en større åbenhed og en markant bedre dialog, men de konkrete 
resultater er stort set udeblevet. De ekstra 500 millioner kroner, der ved finanslovsforhand-
lingerne i 2011 blev afsat til normeringsforbedringer, blev aldrig fulgt op af håndfaste krav til 
kommunerne om at anvende pengene til formålet.  

Politiske initiativer der for alvor bryder med New Public management styringen af børne-
området har vi endnu til gode, og de positive tilsagn før valget om at gøre noget ved 
privatiseringen af dagpleje og daginstitutioner er hidtil kun blevet fulgt op af en undersøgelse 
af ejerformerne på området. En undersøgelse der et år efter det bebudede tidspunkt for 
offentliggørelse endnu ikke er kommet til hverken sektorens eller offentlighedens kendskab.  

På skoleområdet vil regeringens folkeskolereform gå hårdt ud over skolefritidsordninger og 
fritidshjem og kan komme til at koste mange af sektorens medlemmer deres job. Heller ikke 
på det specialiserede socialområde har regeringsskiftet ført til afgørende positive forandringer. 
På trods af de nuværende regeringspartiers modstand mod VK regeringens ændringer af de 
økonomiske styringsmekanismer på det specialiserede område, er der endnu ikke taget skridt 
til at rulle ændringerne tilbage. 

Kongresperioden har kort sagt været præget af mange store udfordringer, men har dog også 
været præget af en positiv udvikling på en række områder, som f.eks. den store stigning i 
optaget på den pædagogiske assistentuddannelse, en kraftig vækst i antallet af organiserede 
elever i sektoren og en meget bred vifte af initiativer, der har bidraget til udvikling af 
fagområderne og faget og kastet lys på det betydningsfulde arbejde, der udføres af FOAs 
medlemmer på det pædagogiske område.   
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Normeringer i dagtilbud 

 

Fra 1985 til 2011 er bemandingen i børnepasningen faldet med 

cirka 15 procent, når man måler på, hvor mange timer personalet har 

pr. barn. I samme periode har de ansatte i dagtilbud fået mange nye 

opgaver. Det betyder, at det reelle fald i voksentimer pr. barn er helt 

oppe på 36 procent. ”Normeringsudviklingen i daginstitutionerne de 

sidste 25 år”, udarbejdet for FOA og Ugebrevet A4 i marts 2011. 

 

 

Som optakt til folketingsvalget i september 2011 offentliggjorde 

Pædagogisk sektor i oktober 2011 pjecen FOAs bud på en 

dagtilbudsreform. Blandt buddene var et ønske om bedre 

normeringer og grundnormeringer i dagtilbuddene. Bureau 2000 

udarbejdede i løbet af 2011 en række undersøgelser, der alle 

understøtter sektorens argumentation for at mindske antallet af 

børn pr. voksen i dagtilbud.  

 

 

Undersøgelsen ”Udvikling i dagtilbuddene de sidste 10 år” (2011) viser 

udviklingen i den periode, hvor VK regeringen havde magten. Blandt andet 

udviklingen i bemandingen, som faldt med ca. 10 pct.  

 

 

 

Undersøgelsen ”Dagtilbud i Danmark, Sverige og Nordrhein 

Westfalen” (2011) viser, at der i Danmark i 2010 var ca. 32 pct. 

flere børn pr. voksen i forhold til norske daginstitutioner, ca. 13 

pct. flere børn pr. voksen set i forhold til svenske daginstitutioner 

og klart flere børn pr. voksen sammenlignet med Nordrhein-

Westfalen – lidt forskelligt for de forskellige aldersgrupper.  
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Rapporten ”Dagtilbud som investering” (2011)viser, at 

investeringer i dagtilbud nedbringer en række andre udgifter for 

samfundet. Gode normeringer er et af flere tiltag, der skal 

investeres i, for på længere sigt at spare samfundet for blandt 

andet: udgifter ved anbringelser af børn, udgifter ved 

specialundervisning, mistede skatteindtægter og udgifter til passiv 

forsørgelse.  

 

 

Undersøgelserne ”Daginstitutionernes hverdag 2010” og ”Daginstitutionernes hverdag 2012” 

viser, at der er den sammenhæng personalet fremhæver: jo mindre personale, jo sværere 

er det at sikre omsorgen for børnene. Sidst nævnte rapport præsenterede sektoren på 

konferencen ”Mere tid til børnene” på Christiansborg i april 2012, hvor de børnepolitiske 

ordførere fra regeringen og Enhedslisten deltog i en debat om normeringer i daginstitutioner-

ne. 

 

   

 

Undersøgelsen ”Daginstitutionernes hverdag 2013” viser, at det står bedre til med omsorgen 

for børnene end i de to foregående undersøgelser, på trods af store nedskæringer i antallet af 

ansatte. Det kan der være flere forklaringer på, dels har det skema, der skulle besvares af 

personalet i højere grad været besvaret af lederne af institutionerne, dels peger nogle på, at 

de har øget fokus på deres omsorg for børnene. I forbindelse hermed, har sektoren i et 

samarbejde med FOLA - Forældrenes Landsforening fået Bureau 2000 til at udarbejde en 

særlig undersøgelse af forældreindflydelse- og medvirken i daginstitutionerne. Undersøgelsen 
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viser blandt andet, at der overvejende er tilfredshed med det arbejde, de ansatte udfører med 

børnene. Derimod er forældrene utilfredse med personalenormeringen. Det fremgår også 

af undersøgelsen, at daginstitutionerne i høj grad bruger forældrene som gratis arbejdskraft.  

Alle de nævnte undersøgelser har været meget vigtige grundsten i FOAs argumenter for bedre 

normering i de danske dagtilbud, ligesom undersøgelserne også har indeholdt slagkraftige 

argumenter til brug i FOAs afdelingers normeringsforhandlinger i kommunerne. 

Den nye S-SF-Radikale regering, som overtog magten i september 2011, kom godt fra start, 

da de i deres regeringsgrundlag fremhævede, at de ville arbejde for bedre personale-

normeringer i dagtilbud, og på sigt, for krav om minimumsnormeringer. I finansloven for 2012 

afsatte regeringen sammen med Enhedslisten 500 mio. kr. til bedre normeringer i 

dagtilbud fra 2013 og frem. Sektoren udarbejdede sammen med BUPL et bud på, hvordan 

pengene skulle udmøntes, og på, hvordan der trinvis kunne indføres minimumsnormeringer.  

De 500 mio. er imidlertid, som vi frygtede, blevet udhulet af besparelser i kommunerne, uden 

at regeringen har grebet ind overfor kommunerne. Og målsætningen om en trinvis 

indførelse af minimumsnormeringer har der ikke været fulgt op på fra ministeriets side. 

Udnævnelsen af en ny minister for dagtilbudsområdet kan være et signal om en stærkere 

prioritering af området, og FOA vil lægge pres på, for at få den nye minister til at prioritere, at 

der igen kommer gang i forberedelsen af trinvis minimumsnormeringer, samt at det fremover 

sikres at de 500 mio. kr. til bedre normeringer, bliver brugt til bedre personalenormeringer i 

dagtilbuddene. 
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Beskæftigelsesudvikling – og dagpenge 

Normeringsforringelser og faldende børnetal har i perioden betydet en kraftig stigning i 

arbejdsløsheden blandt sektorens medlemmer. Der er siden november 2010 nedlagt 

omkring 5.000 fuldtidsstillinger på sektorens overenskomstområder, og ledigheden blandt 

sektorens medlemmer er steget fra 1.788 til 3.146 i den samme periode.  

 

Mens antallet af ordinært ansatte er faldet stærkt, så er antallet af 

ekstraordinært ansatte kun faldet med 446 siden 2010, så der 

i dag er 2500 ledige i løntilskud som pædagogmedhjælper. Faldet i 

antal løntilskudsansatte svarer til faldet i antal ordinære stillinger, 

men faldet burde have været større da, langt færre bliver aktiveret i 

dag, på grund af ændringer i kravene til aktivering af ledige. Derfor 

ser vi i mange kommuner, at der fortsat foregår et kraftigt 

misbrug ledige i løntilskudsstillinger. 

 

Konsekvenserne af den store ledighed er blevet kraftigt skærpet, da halveringen af 

dagpengeperioden og forlængelsen af optjeningsperioden trådte i kraft d.1. januar 

2013. 344 af sektorens medlemmer har i månederne efter årsskiftet mistet deres dagpenge, 

og der vil i den kommende tid været yderligere et meget stort antal arbejdsløse, der mister 

deres dagpenge, hvis reglerne ikke ændres.  

For at sætte fokus på den katastrofale situation, som mange af sektorens arbejdsløse 

medlemmer befinder sig i, og for at inspirere til lokale initiativer, der kunne sikre jobs til de 

medlemmer, der stod til at miste deres dagpenge i 2013, var dagpengespørgsmålet og 

arbejdsmarkedspolitikken hovedtemaerne på sektoren årsmøde i 2012. 
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Folkeskolereform 

Der har været et stærkt fokus på folkeskolen i perioden. Forud for regeringsskiftet havde VK 

regeringen gennemført sit skoleudviklingsprojekt, der som et af sine elementer havde et 

omfattende forsøg med undervisningsassistenter i folkeskolen. I mange kommuner blev 

undervisningsassistenterne ansat på FOAs overenskomst for pædagogmedhjælpere og 

pædagogiske assistenter, og i den landsdækkende evalueringsrapport, der forelå i 

efteråret 2011, blev forsøgene i det store, hele beskrevet som en succes. En vurdering som 

både Pædagogisk sektor og de medlemmer der har deltaget i forsøgene, har kunnet tilslutte 

sig. Alligevel må det konstateres, at mange af forsøgskommunerne valgte ikke at fortsætte 

undervisningsassistentordningen, da de statslige tilskudsmidler bortfaldt. 

Op til regeringsskiftet havde Socialdemokraterne tydeligt markeret, at heldagsskolen ville 

være et højt prioriteret område efter et regeringsskifte, og det blev også meget hurtigt sat på 

dagsordenen efter folketingsvalget. Selvom evalueringen af en række heldagsskoleforsøg i 

efteråret 2012 bestemt ikke var en succeshistorie, valgte regeringen at satse benhårdt på 

indførelse af heldagsskolen i sit udspil til en folkeskolereform.  

Udvidelsen af skoledagen på alle klassetrin blev et hovedelement i regeringens reformudspil, 

og finansieringen skulle først og fremmest findes ved at gennemtvinge en forringelse af 

lærernes arbejdstidsregler. I et tæt samspil mellem regeringen og KL blev der 

gennemtvunget en forringelse af lærernes arbejdstidsregler og i umiddelbar forlængelse heraf 

blev der indgået aftale om en folkeskolereform mellem regeringen og VKO. Dermed forlænges 

skoledagen for de mindste børn til 30 timer om ugen. Eleverne på mellemtrinet skal have 

undervisning i 33 timer, mens de ældste elever skal have 35 timer om ugen. 

 

Pædagogisk sektor har undervejs i det politiske forløb klart 

markeret sin modstand mod indførelse af heldagsskolen.  

Sektoren er modstander af en forlængelse af 

skoledagen, der kraftigt indskrænker børnenes fritid. Vi deler 

regeringens synspunkt om, at der er behov for ændringer af 

folkeskolen, der især kan støtte de børn, der har det 

vanskeligt i skolen, men anser ikke en forlængelse af 

skoledagen som det rette middel. Tværtimod, svaret på 

skoletræthed er ikke mere skole, men en ændring af skolens 

indhold, der bl.a. understøtter børnenes trivsel som en 

afgørende forudsætning for en bedre læring. 
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Heldagsskolen er samtidig et alvorligt anslag mod fritidspædagogikken, og der er grund 

til at forvente, at den kraftige udvidelse af skoledagen for de mindste klasser vil få alvorlige 

konsekvenser for skolefritidsordninger og fritidshjem, allerede når reformen træder delvist i 

kraft fra 2014. Reformen vil først blive fuldt implementeret efter et kommende folketingsvalg. 

Der må forventes en betydelig indskrænkning i fritidsordningernes åbningstid, hvortil kommer 

en risiko for, at mange forældre vil fravælge fritidshjem og skolefritidsordninger, når 

åbningstiden reduceres til en morgenåbning og nogle få timer om eftermiddagen. Der er derfor 

lagt op til nedlæggelse af mange stillinger i fritidsordningerne, hvilket skærper behovet 

for at sikre beskæftigelse til sektorens medlemmer i skolens undervisning og andre opgaver i 

skolen. 

Det har gennem en årrække været en højt prioriteret opgave at arbejde for beskæftigelse til 

sektorens medlemmer i skolen. Sektoren har længe stillet krav om indførelse af 

undervisningsassistenter som en permanent del af skolens personale, og behovet for at sikre 

jobs i skolen er nu blevet meget påtrængende, da skolereformen sætter tusindvis af 

medlemmers beskæftigelse på spil. Pædagogisk sektor har derfor, på trods af modstanden 

mod indførelsen af heldagsskolen, lagt vægt på at være i dialog med Børne- og 

undervisningsministeren om reformens perspektiver for det pædagogiske personale, ikke 

mindst for pædagogmedhjælpere og pædagogiske assistenter, og har undervejs modtaget 

forsikring om, at det ikke var tanken at begrænse disse faggruppers beskæftigelsesmuligheder 

i skolen. Det tilsagn er der politisk stået ved med reformen, der åbner for 

pædagogmedhjælperes og pædagogiske assistenters deltagelse i undervisningen både i de 

fagrettede timer og i de nye understøttende undervisningstimer. 

Efter indgåelsen af den politiske aftale om reformen har sektoren igangsat en koordineret 

indsats, der kan understøtte afdelingernes arbejde for at søge indflydelse på 

reformen, hvis konkrete udformning i høj grad vil være op til beslutning i hver enkelt 

kommune og til dels på hver enkelt skole. I indsatsen indgår bl.a. et aktionslæringsprojekt, der 

gennemføres i samarbejde med FOA TR og 5 lokale sektorer og afdelinger. 

Vigtige målsætninger for indsatsen er at fastholde længst mulig åbningstid og ordentlig 

pædagogisk kvalitet i fritidsordningerne, så disse fortsat vil være attraktive for børn og 

forældre og dermed sikre fortsat beskæftigelse til mange af sektorens medlemmer på 

området, samt at sikre jobs og ordentlige arbejdsvilkår for sektorens medlemmer i skolen. 

Både i form af heltidsstillinger i skolens undervisning og stillinger, hvor beskæftigelse i 

skolefritidsordninger og fritidshjem kombineres med deltagelse i undervisningen og andre 

arbejdsopgaver i skolen.  
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Privatisering 

 

Privatiseringen af dagtilbuddene er fortsat i vækst. En 

undersøgelse, som sektoren har fået gennemført i efteråret 2012, viser 

at der ved udgangen af 2011 var indskrevet næsten 12.000 børn i 

privatinstitutioner på 0-5 års området, mens næsten 6.500 børn blev 

passet af private børnepassere. Det er en stigning på et par tusinde børn 

bare på et enkelt år, og udsagn fra bl.a. Frie Børnehaver bekræfter at 

udviklingen fortsat går hastigt den gale vej.  

 

På skoleområdet har væksten i private tilbud begrænset sig til et par hundrede fra 

2010 til 2011, men der er en almindelig forventning om, at folkeskolereformens forlængelse af 

skoledagen vil sætte yderligere skub i privatiseringen på skoleområdet og dermed også af 

fritidsordningerne. 

 

Selvom den private børnepasning stadig udgør en meget begrænset del af det pædagogiske 

arbejdsområde er udviklingen stærkt bekymrende. En fortsat privatisering vil have en 

betydelig undergravende effekt på både det offentlige dagtilbudsområde og 

fritidsordningerne. Privatiseringen gør det vanskeligere for kommunerne at planlægge 

områdets udvikling, og der må, i et vist omfang, opereres med en fordyrende overkapacitet. 

De manglende kvalitetskrav i lovgivningen til de private børnepassere betyder, at der ikke er 

de samme krav til den pædagogiske kvalitet, som i den kommunale dagpleje. Samtidig peger 

en undersøgelse, som Pædagogisk sektor har fået udarbejdet, på at der er en klar tendens til, 

at privatiseringen baner vej for en social og etnisk skævvridning af børnesammensætningen, 

hvor den relative andel af børn af veluddannede forældre er større i de private end i de 

offentlige daginstitutioner, mens den relative andel af børn af forældre med en anden etnisk 

oprindelse end dansk er større i de offentlige daginstitutioner. 

 

Sammen med Pædagogisk sektor organiserede tillidsfolk fra dagplejen i starten af 2012 en 

underskriftindsamling mod privatisering af dagplejen, hvor stort set alle 

tillidsrepræsentanter for dagplejerne og dagplejepædagogerne satte deres underskrift på et 

krav til den nye børne- og undervisningsminister om at stoppe privatiseringen af dagplejen. 

Halvandet år efter har regeringen endnu intet reelt foretaget sig for at stoppe privatiseringen, 

hverken af dagplejen eller resten af det pædagogiske arbejdsområde.  Kort efter den nye 

regerings tiltræden tog børne- og undervisningsministeren ganske vist initiativ til en 
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undersøgelse, der skulle afdække ejerformerne på området, men resultatet af undersøgelsen, 

der skulle have ligget klart i efteråret 2012, er endnu ikke offentliggjort. 

Pædagogisk sektor har løbende opfordret regeringen til at handle i sagen. I argumentationen 

mod privatiseringen af dagtilbudsområdet har sektoren henvist til erfaringerne fra Norge 

og Sverige, hvor en massiv privatisering de senere år, har ført til en fremvækst af private 

børnepasningskoncerner, som har været fordyrende. På sektorens årsmøde i 2011 blev der sat 

fokus på privatiseringsproblemet bl.a. gennem oplæg om de norske erfaringer. I juni 2011 

offentliggjorde Anvendt Kommunal Forskning (AKF) ligeledes en rapport, der dokumenterer, at 

privatisering ikke nødvendigvis gør velfærdsydelserne billigere – tværtimod – på 

dagtilbudsområdet bliver ydelserne dyrere.  

 

 

Arbejdsmiljø 

I perioden er de nye forebyggelsespakker på det pædagogiske område blevet lanceret. Der 

er blevet udviklet forebyggelsespakker på både dag- og døgnområdet. På døgnområdet har der 

kunne søges om fire forskellige forebyggelsespakker, og der er i alt blevet bevilget 232 pakker 

indenfor den afsatte økonomi. På daginstitutionsområdet fortsætter ordningen, og det er 

foreløbig 66 daginstitutioner, der har modtaget en forebyggelsespakke. 

Udviklingen af et arbejdsmiljøregnskab er nu tilendebragt. Arbejdsmiljøregnskabet er blevet 

udviklet i et samarbejde mellem FOA og rådgivningsvirksomheden COWI, og flere institutioner 

fra hele landet har givet tilsagn om at medvirke i et interventions- og forskningsprojekt, hvor 

værktøjet skal afprøves i praksis. 

Pædagogisk sektor har aktivt indgået i FOAs samarbejde med forskere fra RUC om, at 

afdække og beskrive de arbejdsmiljømæssige konsekvenser af New Public Management. 

Udredningen peger ikke overraskende på, at indførelsen af markedsprincipper og nye 

styringsmetoder, samt de voksende krav til dokumentation påvirker det psykiske arbejdsmiljø i 

negativ retning. 

Pædagogisk sektors faggrupper har i perioden haft fokus på arbejdsmiljøet, som har været et 

gennemgående tema på faggruppelandsmøderne i såvel 2012 som 2013. På møderne i 

2012 skulle faggrupperne indsamle bidrag til at indkredse de tre væsentligste arbejdsmiljø-

problemer indenfor de respektive områder, og med afsæt heri havde faggrupperne igen 

arbejdsmiljøet på dagsorden i 2013. 
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OK 11 og OK 13 

De kommunale overenskomster er blevet fornyet to gange i perioden. I henholdsvis 2011 og 

2013. Begge overenskomstfornyelser har generelt givet meget beskedne resultater, 

og når den nuværende overenskomstperiode udløber i 2015 vil det sandsynligvis stå klart, at 

det ikke har været muligt at sikre reallønnen i perioden. 

De snævre rammer har givet meget begrænsede muligheder for at opnå forbedringer ved 

sektorens og de pædagogiske faggruppers forhandling om de enkelte overenskomster. 

 

Ved forhandlingerne i 2011 pressede FOA på for at få en fælles prioritering i KTO af 

pædagoggrupperne, men det lykkedes kun at få tilført et helt minimalt beløb fra fællesskabet. 

Sektoren fulgte forsøget på at få et generelt løft til alle pædagoggrupperne op med en særlig 

prioritering af dagplejepædagogerne og de pædagogiske pladsanvisere, og sektoren og de 

faglige udvalg besluttede i fuld enighed at skævdele det samlede resultat, så disse to grupper 

fik et ekstra løft af grundlønnen. Et andet tilfredsstillende resultat ved forhandlingerne var at få 

sidestillet PGU’erne med de pædagogiske assistenter i henholdsvis pædagogmedhjælper- og 

omsorgsmedhjælperoverenskomsterne.  

Ved forhandlingerne i 2013 lagde KL og Danske Regioner et betydeligt pres for at få 

gennemført forringelser af arbejdstidsreglerne på det pædagogiske døgnområde. 

Arbejdsgiverne frafaldt kravene om ændring af arbejdstidsreglerne ved de afsluttende 

forhandlinger, men det må forventes, at de, efter at have fået gennemtrumfet forringelserne af 

folkeskolelærernes arbejdstidsregler, vil rejse krav om ændring af reglerne på det 

pædagogiske døgnområde igen i 2015. 
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Ved forhandlingerne i 2013 var det en klar prioritering i sektoren, at de pædagogiske 

assistentelever særligt skulle tilgodeses. Det vigtigste resultat af denne prioritering blev 

indførelse af løn under barsel til de pædagogiske assistentelever, der også fik en lille ekstra 

lønstigning. Herudover var det et vigtigt resultat, at det lykkedes at få rettet op på problemet 

med den manglende lønregulering af GVU-elevernes uddannelsesløn, der var sat i stå som en 

afledt konsekvens af forringelsen af VEU godtgørelsen. Desværre må det også konstateres, at 

det ikke lykkedes at få aftalt en overenskomstdækning af stordagplejen, ligesom det ikke 

lykkedes at nå til enighed med KL om at indskrive arbejde med socialpædagogisk bistand til 

borgere efter den sociale servicelovs § 85 ind i omsorgsmedhjælperoverenskomstens 

dækningsområde. Drøftelserne vedrørende sidstnævnte er fortsat efter OK forhandlingerne, 

men der er endnu ikke opnået enighed med KL. 

 

 

Det private overenskomstområde 

Der er i perioden for alvor kommet skred i overenskomstdækningen af privatinstitutionerne. I 

vinteren 2010 blev der, efter flere års forhandlinger, endelig indgået en overenskomst med 

Frie Børnehaver. Overenskomsten lægger sig tæt op af den kommunale overenskomst, men 

afviger dog på nogle væsentlige områder. Det centralt aftalte lønforløb ligger lidt højere end 

det aftalte lønforløb i den kommunale overenskomst, hvilket kompenserer for, at der ikke i 

overenskomsten med Frie Børnehaver er afsat midler til forlodsfinansiering af lokale 

lønforhandlinger. Der er i modsætning til den kommunale overenskomst heller ingen 

anciennitetskarens i pensionsbestemmelserne. Den store knast i forhandlingerne var FOAs 

krav om, at pædagogmedhjælperne i de private institutioner skulle have de samme rettigheder 

og vilkår som de kommunalt ansatte kolleger i forhold til den pædagogiske 

assistentuddannelse, og her endte forhandlingerne med, at Frie Børnehaver imødekom 

sektorens krav. 

Overenskomsten med Frie Børnehaver banede vej for den videre overenskomstdækning af 

privatinstitutionerne, og der er i perioden indgået overenskomst med Landsforeningen 

Danske Daginstitutioner og Daginstitutionernes Landsorganisation. Det forventes, at 

der i efteråret også vil blive indgået overenskomst med Menighedernes Daginstitutioner. Der 

er, for alle de omtalte overenskomsters vedkommende, tale om tiltrædelsesoverens-

komster, der skal tiltrædes af de enkelte daginstitutioner for at være gældende. Hertil 

kommer, at mange privatinstitutioner ikke er tilsluttet en af de omtalte paraplyorganisationer. 

Der er derfor endnu langt fra fuld overenskomstdækning af det private institutionsområde.  
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Ud over tiltrædelsesoverenskomsterne har FOA en centralt aftalt overenskomst med Dansk 

Industri, der omfatter en god håndfuld daginstitutioner og en overenskomst med Dansk 

Erhverv, der dækker vikarbureauer. Disse overenskomster er blevet fornyet i foråret 2012, og 

resultatet blev særdeles magert med lønstigninger på godt 2 %. 

 

Dagplejens fremtid 

Dagplejens fremtid har forsat haft sektorens fulde opmærksomhed i perioden 2010-2013. Især 

et stort fald i antallet af børnefødsler har sat dagplejen under pres i perioden, men også 

myter om store stigninger i prisen på en plads i dagpleje, samt et øget ønske fra forældre om 

flere pladser i aldersintegrerede daginstitutioner, har betydet mange afskedigelser i dagplejen. 

Antallet af dagplejere faldt fra april 2010 til 2013 med 4.197 og antallet af dagplejepædagoger 

150. 

Sektorens strategi for at sikre dagplejens fremtid i perioden 2010-2013 har fortsat været at 

dokumentere den kvalitet der er i dagplejen, få peget på udviklingsområderne og myter om 

dagplejen, samt angribe de økonomiske argumenter for at nedlægge dagplejepladser, der 

fremføres i nogle kommuner. Vi har drøftet dagplejens fremtid med ministeriet og de 

børnepolitiske ordførere, samt sat en række initiativer i gang for at støtte FOAs afdelinger i at 

opnå en politisk drøftelse af den fremtid, man ønsker for dagplejen i kommunerne. 

 

Som et led i at få kommunerne til at sætte dagplejen på dagsordenen 

og tage en politisk drøftelse af dagplejens fremtid, udarbejdede 

sektoren magasinet ”Inspiration til dialog om dagplejen” (2012). 

Målgruppen for magasinet var beslutningstagerne på børneområdet i 

kommunerne, og magasinet indeholdt interviews med dagplejeledere, 

forskere og en borgmester. Interviewene pegede alle på argumenter for 

at bevare dagplejen og for at investere i den som dagtilbud. 

 

Kvaliteten i dagplejen blev også beskrevet i notatet ”Ny Nordisk Dagpleje” (2012), som var 

skrevet til børne- og undervisningsministeren i forbindelse med lanceringen af ministeriets ”Ny 

Nordisk Skole”. Notatet indeholder argumenter for, og eksempler fra kommunerne på, at 

dagplejen er et moderne dagtilbud, der fuldt ud kan måle sig med det pædagogiske arbejde i 

daginstitutionerne.  
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Landskonferencen ”Kvalitet i dagplejen” har årligt haft udvikling af kvaliteten i dagplejen på 

programmet. Børne- og undervisningsminister Christine Antorini deltog i konferencen i 2012 og 

blev i spørgsmål fra deltagerne især bedt om at forholde sig til udviklingen af private 

børnepassere. Sektorens arbejde for at standse tilgangen af private børnepassere er 

beskrevet i afsnittet om privatisering (side 8), og er væsentligt i forhold til at fremtidssikre den 

kommunale dagpleje. 

Uddannelse af dagplejere, dagplejepædagoger- og ledere er også væsentligt, når 

dagplejen skal fremtidssikres. Her skal blot nævnes, at det for ministeriet, kommunerne, 

forældre og forskere, er væsentligt at dagplejen uddannes for at kunne overleve som 

dagtilbud. 

 

På landskonferencen ”Kvalitet i dagplejen” i 2013 præsenterede 

sektoren forskningsrapporten ”Dagplejen i Danmark – en 

observationsundersøgelse”, udarbejdet af forskeren Ole Henrik 

Hansen fra Aarhus Universitet. I undersøgelsen er 130 børns 

interaktionsmønstre i løbet af en dag, observeret i 6 forskellige 

kommuner i dagplejehjem eller i legestuen. Observationerne er 

sammenholdt med dagplejernes alder, anciennitet, barnets køn, 

antal børn i dagplejen m.m. Dagplejernes pædagogiske valg 

gennem dagen er også beskrevet og fortæller blandt andet om 

dagplejerens evne til at opbygge udviklingszoner for barnet og hendes evne til at opbygge 

barnets Selv. Undersøgelsen munder ud i anbefalingerne: Mere pædagogisk og didaktisk 

uddannelse af dagplejere, bedre screening af dagplejere ved ansættelsen, flere og bedre tilsyn 

af dagplejepædagoger, samt at dagplejepædagogerne i højere grad deltager i planlægningen 

af det pædagogiske arbejde i legestuerne. 

 

Vi har nu en forskers bud på, hvad der skal til for at fremtidssikre dagplejen. Bud som også er 

helt i tråd med de indsatser, vi har arbejdet på at fremme igennem mange år. 

Som der peges på i rapporten, er det er helt centralt for dagplejens fremtid, at der er 

tilstrækkeligt med tilsyn i dagplejen. Vi har derfor i mange år arbejdet på at synliggøre 

dagplejepædagogernes arbejde, som desværre ofte er usynligt for forældre og politikere. I 

forbindelse med landskonferencen ”Kvalitet i dagplejen” 2011 fik vi forskerne Erik Sigsgaard, 

Rikke Sværke Madsen og Rie Haslund til at skrive om dagplejepædagogens pædagogiske 

arbejde. Det gjorde de i hæftet ”Dagplejepædagogens rolle”. Målgruppen for hæftet var både 
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forældre og beslutningstagere i kommunerne, men hæftet er også et godt redskab til FOAs 

afdelinger i forbindelse med normerings- og lønforhandlinger for dagplejepædagoger.  

 

Hæfterne ”Børn i udsatte positioner i 

dagplejen” af Udviklingsforum (2011) og 

”For tidligt fødte børn i dagpleje” af 

cand. mag. Charlotte Appel Mammen, har 

på samme måde dagplejere og 

dagplejepædagoger som målgruppe, men 

er samtidig et nyttigt redskab for FOAs 

afdelinger, når der skal forhandles løntillæg 

for dagplejere og dagplejepædagoger, fordi 

det i hæfterne er beskrevet hvor stor en 

opgave det er at have udsatte eller for 

tidligt fødte børn i dagpleje. 

 

Hæftet ”At være i gæstepleje” som Erik Sigsgaard, Rikke Sværke 

Madsen og Rie Haslund skrev til landskonferencen ”Kvalitet i 

dagplejen” 2012 gør op med forestillingen om, at gæstepleje 

nødvendigvis er en ulempe for barnet. Forskerne har på besøg i 

gæstedagplejen observeret børnene og gæstedagplejernes samspil, 

og viser i hæftet, at gæstedagpleje kan være en rigtigt god oplevelse 

for barnet. Målgruppen for hæftet var forældre, men også dagplejen, 

som utilsigtet kan komme til at støtte forældrene i, at gæstedagpleje er dagplejens akilleshæl. 

 

Med Bureau 200 undersøgelsen ”Aktuelle udfordringer i dagplejen – Kvalitet og 

kapacitetsstyring, når børnetallet falder” (2013), har vi vist, at dagplejen sagtens kan have en 

høj udnyttelse af pladserne. Når pladsudnyttelsen ikke er været optimal, handler det oftest 

om forkerte prognoser over antallet af børnefødsler. Undersøgelsen viser også, at prisen for 

en dagplejeplads ikke er steget mere end prisen på en vuggestueplads, når man tager 

højde for at forældrene nu mange steder betaler for frokost, som før var inkluderet i prisen på 

en vuggestueplads. 

Som endnu et led i at få sat dagplejens fremtid på dagsordenen i kommunerne, har 

Pædagogisk sektor tilbudt FOAs afdelinger besøg af sektorformanden og forsker Ole 
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Henrik Hansen. Formålet med besøgene er en dialog om pædagogik og økonomi i dagplejen, 

mellem lokale beslutningstagere, FOAs afdelinger, FOA centralt og en børneforsker. 25 

afdelinger har i skrivende stund taget imod tilbuddet og flere af dem har inviteret mere end en 

kommune. 

 

Det specialiserede socialområde 

 

 

En langvarig politisk hetz mod handicappede borgere fik i sommeren 2011 en række 

handicaporganisationer og fagforbund, herunder FOA, til at etablere et samarbejde mod hetzen 

og forringelser af vilkårene for handicappede og udsatte borgere og ansatte på det 

specialiserede socialområde. Kommunalpolitikeres nedsættende udtalelser og forslag om øget 

brug af fiksering og tvangsmedicinering blev taget op på et stort fælles møde på Nyborg 

Strand under overskriften ”Stop hetzen mod handicappede og udsatte borgere”.   

 

Det blev startskuddet til et godt samarbejde, hvor FOA sammen med 

DH, SL, DS og Det sociale netværk. Sammen har vi bl.a. har afholdt 

høring på Christiansborg og regionale møder forud for tilsynsreformen 

med politikere og forvaltningsfolk, hvor perspektiver og krav til 

udviklingen på det specialiserede socialområde er blevet diskuteret. I 

forbindelse med høringen udgav FOA sammen med de øvrige 

organisationer pjecen ”En tiltrængt socialreform – anstændig 

socialpolitik for personer med handicap og socialt udsatte.” 

 

For at skabe et klart grundlag for sektorens arbejde på området, centralt og lokalt, vedtog 

sektorbestyrelsen i efteråret 2011 en række politiske krav til forandringer for bo- og 

dagtilbud på det specialiserede område, der er udsendt til de lokale sektorer og afdelingerne. 
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FOA har i perioden sammen med andre organisationer deltaget i et 

samarbejde med Socialministeriet vedrørende etisk håndtering af 

beboermidler. 

Sektoren har fået udarbejdet gode råd vedrørende medicin-

håndtering særligt rettet mod omsorgsmedhjælpere, der bl.a. er 

blevet formidlet på hjemmesiden og via medicinlommekort, der er 

udsendt til landets bosteder.  Der er endvidere blevet arbejdet med 

formidling af rapporten ”Omsorgsmedhjælperen – den daglige 

forskel”, gennem udsendelsen af en pjece med samme titel og 

deltagelse i lokale møder om rapporten, som sektoren i sidste periode havde fået udarbejdet af 

Aarhus Universitet.  

 

Uddannelse 

Den pædagogiske assistentuddannelse er i 

perioden vokset til at blive en af landets største 

erhvervsuddannelser, og der er nu en samlet 

elevbestand på næsten 4.000 elever.  

Samtidig vokser antallet af pædagogiske assistenter på 

alle de pædagogiske overenskomstområder, og mange 

vælger at fortsætte i uddannelsessystemet og uddanne 

sig til pædagog.  

Desværre må det også konstateres, at det med det faldende børnetal og store nedskæringer i 

personalenormeringerne, er svært for mange nyuddannede at finde job.  Alt for mange 

kommuner føler sig åbenlyst ikke forpligtet af et ansvar overfor de mange elever, de selv har 

ansat. Det må der laves om på. 

Den pædagogiske assistentuddannelse er blevet en utrolig populær uddannelse, ikke mindst 

blandt unge, men også her svigter kommunerne deres ansvar, og der er fortsat hvert år flere 

tusinde afviste ansøgere på uddannelsen. Det har samtidig vist sig vanskeligt at få optaget på 

den pædagogiske assistentuddannelse udbudt som GVU op på et rimeligt niveau, men der er 

en del steder indhøstet gode erfaringer med gennemførelse af rotationsforløb, som har 

betydet et opsving i søgningen til GVU’en. 

Efter regeringsskiftet i 2011 udarbejdede FOA forslag til en betydelig forøgelse af optaget på 

såvel den ordinære pædagogiske assistentuddannelse som GVU, men forslagene kom aldrig til 
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en reel politisk forhandling, fordi regeringen aflyste trepartsforhandlingerne med 

arbejdsmarkedets parter. 

Der har i perioden løbende været diskussioner om uddannelsens kvalitet, og om den i 

tilstrækkelig grad retter sig mod alle de pædagogiske arbejdsfelter, men en egentlig evaluering 

af uddannelsen er endnu ikke sat i værk. 

Pædagoguddannelsen er i perioden blevet evalueret, og der blev i forsommeren indgået 

forlig om en revision af uddannelsen, der desværre ikke imødekommer FOAs og andre 

pædagogiske organisationers krav om en afskaffelse af de lønnede praktikperioder. 

 
 

Faglig udvikling  

Det er en væsentlig opgave for Pædagogisk sektor at bidrage til medlemmernes faglige 

udvikling. Det gør vi blandt andet ved, at: 

• Finde eksempler på den fagligt gode praksis til inspiration for andre 

• Igangsætte forskning i den pædagogiske praksis og deraf følgende anbefalinger til 

udviklingen af faget 

• Udvikle fagligt inspirerende materialer i et samarbejde med eksperter indenfor 

særlige pædagogiske temaer, fx børns motoriske udvikling. 

Sektorens medlemmer er altid med til at læse og give kritik på nye materialer, så vi sikrer, at 

de er vedkommende og brugbare. 

 

Forebyggende sundhed 

Med sektorens fokus på dagtilbuddenes rolle i den forebyggende 

sundhedsindsats indledte vi i 2010 et samarbejde med Claus Meyer og 

Meyers Madhus. I 2011 udgav vi sammen kogebogen ”Madmod – for 

voksne og børn”.  

Formålet med ”Madmod” var at give inspiration til velsmagende og 

sund mad, som børnene kunne være med til at tilberede, og som ikke 

var for dyr. Målgruppen var både daginstitutioner og dagpleje, og 

medlemmer fra begge arbejdspladser testede opskrifter og gav gode 

råd. I Madmod er der lagt vægt på, at måltidet i dagtilbuddene har en stor pædagogisk værdi, 

og så har begrebet kræsenhed en stor plads – hvad er det, og hvad gør man ved det?  
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Erfaringer med bogen i daginstitutionerne er blandt andet at det pædagogiske personale og 

køkkenpersonalet, med bogen i hånden, har fået et meget bedre samarbejde om måltiderne. I 

2011 holdt FOA og Claus Meyer ”Madmodsløb” i København, hvor 500 børn løb til en række 

poster, hvor de skulle afprøve deres madmod. To af værterne i DRs børneprogram Ramasjang 

stod for at varme børnene op ved startlinjen og der blev senere vist optagelser fra dagen i 

deres program. Der var også planlagt et løb i Aarhus, som dog blev aflyst på grund af for få 

tilmeldinger. I 2013 er der igen børneløb i København med FOAs deltagelse.  

 

I forbindelse med forældrenes mulighed for at vælge 

frokostordninger til deres børn i daginstitution fik sektoren i 2011 

Bureau 2000 til at undersøge, om forældrene ønskede frokost til deres 

børn. Resultatet af undersøgelsen ”Frokostordninger i 

daginstitutionerne – hvad ønsker forældrene?” var, at der hvor 

vuggestuebørn i forvejen fik frokost, ønskede forældre fortsat 

frokosten, og at forældrene ønskede frokost til deres børn i 

børnehave, hvis maden blev produceret i institutionens eget køkken, 

hvis personalet bakkede op om ordningen og hvis der var mulighed for 

at lære ordningen at kende.  

 

I 2012 producerede sektoren sammen med Københavns Madhus, BUPL, 3F, Forældrenes 

Landsorganisation og Kost- og Ernæringsforbundet avisen ”Frisk mad – børnemadsvalg 2012” 

målgruppen var både forældrene og det pædagogiske personale i daginstitutionerne.  

 

Især de mindste børn skal, ifølge forskere, have den største 

opmærksomhed, når det gælder deres motoriske udvikling og 

eventuelle vanskeligheder. Hvis problemer opdages tidligt, kan man 

spare mange af børnene for de både faglige og sociale nederlag, der 

følger af en dårlig motorik ved skolestarten. I 2012 udgav sektoren 

derfor bogen ”Små glade ben – Om arbejdet med dagplejebørns 

motorik og sanser” skrevet af motorisk konsulent Nanett Borre. 

Bogen indeholder teoriafsnit om børns sansemæssige- og motoriske 

udvikling, samt en lang række eksempler på aktiviteter, der udvikler de helt små børns 

motorik og sanser. Hovedbudskabet i bogen er, at det er nødvendigt at vide noget om børns 

sanser og motorik, for at kunne vælge de aktiviteter, det enkelte barn kan have særligt stor 
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glæde af, for at udvikle sig bedst muligt. I 2013 omskrev vi samme bog til vuggestuerne, 

som fik titlen ”Små glade ben – om arbejdet med 0-3 årige børns sanser og motorik”.  

Erhvervsskolerne har blandt andre en opgave i forhold til at sikre, at de pædagogiske 

assistenter kan klare de fysiske belastninger, de møder i deres fremtidige arbejde. Derfor har 

sektoren i 2012 og 2013 arbejdet på at få sat et pilotprojekt i gang, som på to skoler skulle 

styrke elevernes bevidsthed om, hvor meget en stærk krop betyder for at kunne have et langt 

arbejdsliv i en branche, hvor alt for mange ansatte får fysiske skader af arbejdet. Desværre 

opnåede projektet ikke i 2013 økonomisk støtte. 

 

Pædagogisk arbejde i daginstitutionen 

Bogen til vuggestuerne om de mindstes motorik blev præsenteret på 

konferencen – ”Den gode vuggestue” i 2013, hvor vi i sektoren 

havde inviteret børne- og undervisningsministeren, forskere, 

politikere og forældrerepræsentanter til at komme med deres bud på, 

hvad der skaber den gode vuggestue. I forbindelse med konferencen 

udgav sektoren en artikel samling om den gode vuggestue. 

 

 

Et af budskaberne på konferencen var, at der i stigende grad er 

tendens til, at man adskiller omsorgs- og ”rene pasningsopgaver” fra 

de ”egentlige pædagogiske aktiviteter”. Et synspunkt der også er 

repræsenteret pjecen ”Det gode samarbejde” (2011), som 

sektoren udgav i 2011. Pjecen indeholder hverdagsfortællinger om 

livet i en række daginstitutioner, hvor nøgleordene er: arbejdsglæde, 

engagement og respekt. 

 

Hvordan det står til med selve anerkendelsen af hele daginstitutions-

området er beskrevet i Publikationen ”Forandring og Forankring – 

om tilstanden på daginstitutionsområdet”, som blev præsenteret 

på en konference med samme titel i august 2011. Publikationen er 

ikke et samlet overblik over de væsentligste udviklingstendenser på 

dagtilbudsområdet, men en beskrivelse af området der peger i 

retning af, at området er rykket frem på den politiske og forvaltnings-
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mæssige dagsorden. Derudover argumenteres der for at faggrupperne på området er i gang 

med en proces med at etablere sin faglighed på en stadig mere systematisk og vidensbaseret 

grundlag.  

En meget kort karakteristik af tilstanden på området er, at daginstitutionerne er delagtiggjort i 

de omfattende forandringsprocesser, der generelt kendetegner velfærdsinstitutionerne i disse 

år. 

 

I perioden har der igen været opmærksomhed omkring mistanker 

om overgreb mod børn i dagtilbud. I pædagogisk sektor har vi 

ønsket at få et overblik over, hvordan udviklingen på området er. 

Derfor har vi i 2013 i samarbejde med afdelingerne registreret, hvor 

mange der indenfor det sidste år er blevet meldt til politiet pga. 

mistanke om overgreb mod børn. Det er planen at gennemføre denne 

registrering hvert år. Opgørelsen viste at 8 pædagogmedhjælpere i 

2012 var blevet anmeldt til politiet for mistanke om seksuelle 

overgreb på børn. Heraf blev 2 dømt. Yderligere 5 

pædagogmedhjælpere har været mistænkt, uden at sagen blev anmeldt. Sektoren har i 2013 

udgivet de elektroniske pjecer ”Det fælles ansvar” og ”Mistænkt”.  

 

Pædagogisk arbejde på specialskoler 

Sektoren finansierede i 2012 undersøgelsen ”Samarbejdets kunst – 

Arbejdsfællesskaber og samarbejdsrelationer på specialskoler”, 

som forskerne Lotte Hedegaard-Sørensen og Søren Langager (Aarhus 

Universitet) stod for. Undersøgelsen viser, at det er muligt at 

samarbejde tæt uden at de enkelte professioner og faggrupper mister 

territorium. Den viser også, at det ikke nødvendigvis er nemt at 

samarbejde. Især relationen mellem pædagoger og lærere og mellem 

psykologer (og andre specialister) rummer udfordrende elementer. 

Forskerne antager, at undersøgelsen kan generaliseres til andre 

skoletyper og institutionstyper. Fx vil undersøgelsen kunne danne afsæt for diskussioner om 

undervisningsassistenter i folkeskolen. Blandt de anbefalinger forskerne har, anbefales det, 

at pædagogmedhjælperne får tid til at deltage i møder, hvor elever diskuteres, hvor 

undervisningen og andre pædagogiske aktiviteter planlægges og evalueres, og hvor 
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samarbejdet organiseres og aftales. Det synes at være nødvendigt for, at ”hverdagen glider” 

og der kan skabes rum for undervisning. 

 

Pædagogiske konsulenter 

Der har årligt i perioden 2010-2013 været afholdt en Landskonference for de pædagogiske 

konsulenter, hvor udviklingen på dagtilbudsområdet og arbejdsopgaverne har været det 

centrale omdrejningspunkt. I 2013 er der arbejdet på en beskrivelse af ”Fremtidige opgaver 

for pædagogiske konsulenter på daginstitutionsområdet”, som skal bidrage til at vende 

udviklingen, så der ansættes flere pædagogiske konsulenter i kommunerne. Beskrivelsen vil, 

når den er færdig, blive drøftet med bl.a. Børne- og Kulturchefforeningen og Social- Børne- og 

integrationsministeriet.  

 

Pædagogiske pladsanvisere 

Sektoren har sammen med faggruppen i pjecen ”Den pædagogiske 

pladsanviser” (2012) fået beskrevet, at der er brug for pædagogisk 

uddannede pladsanvisere, fordi de i kraft af deres uddannelse kan spare 

ressourcer for samfundet, i familierne og blandt institutionspersonalet. 

Målgruppen for pjecen er beslutningstagere i kommunerne og den 

indeholder interviews med daginstitutionsledere, der fortæller om de 

kvalifikationer og egenskaber, den pædagogisk uddannede pladsanviser 

har - til forskel fra pladsanvisere med en anden uddannelsesmæssig 

baggrund.  

 

FOAs Pædagogiske Udviklings Fond (PUF) 

Pædagogisk Udviklingsfond (PUF) er oprettet af FOA med det formål, at alle indenfor det 

pædagogiske virkefelt kan ansøge om pengemidler til udviklingsarbejde, projekter og 

forskning.  

PUF ønsker at belyse betydningen af ophold i alle dag- og døgntilbud, herunder rammernes 

betydning ved at bevilge beløb til projekter, der støtter dette formål. FOAs Pædagogiske 

Udviklings Fond har i perioden bevilget støtte til følgende projekter: 

2013: 

• Skrammellegepladsen – et unikt univers for børn, Projektleder Jannie Madsen, 

Skrammellegepladsen i Emdrup. Projektet er ikke afsluttet 
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2012:  

• Indførsel af IKT på bosteder. Projektleder: Bibi Lund (Ballerup Kommune). Projektet er 

afsluttet 

• Arbejdsliv og hverdagsliv i nybygget og nyrenoveret dagtilbud. Projektleder Sissel 

Brandi Hansen. Projektet er ikke afsluttet. 

• Om skolificering af børnehaven. Projektleder Dil Bach, Århus universitet. Projektet er 

ikke afsluttet 

• Forældres perspektiv på samarbejde der virker i dagtilbud. Projektleder Suzanne Krogh, 

Life lab. Projektet er ikke afsluttet   

 

2011: 

• Fortalerarbejder for børns rettigheder. Projektleder: Laura Emillie Buch (Ungdommens 

Røde Kors). Projektet er afsluttet. 

• Klub 2300. Projektleder: Søren Østergård (Københavns Kommune, CUR, 

Ungdomsringen). Projektet er ikke afsluttet 

• Daginstitutionens Ethos. Projektleder: Jan Simon Petersen, Søs Bayer, Søren Smidt, 

Unni Lind (FOA, UCC). Projektet er ikke afsluttet 

• Børn i Klippekanten. Projektleder: Ida Wentzel Winther (Århus Universitet). Projektet er 

afsluttet 

• Erfaringsudbredelse. Projektleder: Emillie Meldgaard Thomsen (Patriciahuset Esbjerg). 

Projektet er afsluttet 

• Pædagogisk arbejde med socialt udsatte børn i ghettolignende boligområder. 

Projektleder: Niels Rosendahl Jensen (Århus Universitet). Projektet er afsluttet. 

 
 

Samarbejdspartnere 

Sektoren har i perioden haft et tæt samarbejde med FOLA - Forældrenes Landsforening. Vi 

har blandt andet samarbejdet om Børnemadsvalget i 2012, og i 2013 har vi, i forbindelse med 

Bureau 2000 undersøgelsen ”Daginstitutionernes hverdag 2013”, samarbejdet om en særlig 

undersøgelse af forældreindflydelsen i daginstitutionerne. Det fremgår blandt andet af 

undersøgelsen, at forældrene på trods af et stort engagement mangler reel indflydelse på de 

beslutninger der tages i daginstitutionerne. 

 

Som nævnt i afsnittet om sektorens arbejde for bedre normeringer har vi haft et samarbejde 

med BUPL, om påvirkning af udmøntning af de 500 mio. kr. 
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Sektoren har i perioden 2010-2013 været inddraget i en række projekter, sat i gang af 

Socialministeriet og senere Børne- og Undervisningsministeriet. I april 2011 nedsatte 

Socialministeriet Task Force om Fremtidens Dagtilbud, der fik til opgave at finde og 

udbrede kendskabet til gode måder at arbejde med læring og inklusion på. Sektoren 

opfordrede medlemmerne af dagplejelederudvalget om at melde sig som besøgskommuner. 

Task Forcen besøgte 8 daginstitutioner og Vejen Dagpleje i august 2011, og var meget 

begejstrede for den pædagogiske kvalitet af arbejdet i dagplejen. Den endelige afrapportering 

af Task Forcens arbejde lå klar i maj 2012, og deres anbefalinger og konklusioner er bragt ind i 

Udviklingsprogrammet Fremtidens Dagtilbud, hvor Børn- og Undervisningsministeriet har 

afsat 25 mio. kr. til at forbedre børns trivsel og læring i dagtilbud. Udviklingsprogrammets mål 

skal ses i forlængelse af ministeriets Ny Nordisk Skole, som er et forandringsprojekt for 

dagpleje, vuggestuer, børnehaver, grundskoler, fritidstilbud og ungdomsuddannelser. 

 

Sektoren har deltaget i en række arbejdsgrupper blandt andet i en følgegruppe til To-sprogs 

Task Forcens arbejde, udviklingen af EMU, IT i folkeskolen og inklusion i dagtilbud. 

Sektoren har i perioden haft et godt samarbejde med Danmarks Evalueringsinstitut, EVA. 

Der holdes, med jævne mellemrum, fælles møder, hvor der udveksles idéer og forslag til 

forsknings- og udviklingsprojekter og nye udgivelser. Sektoren er også repræsenteret i EVAs 

repræsentantskab. 

Sektorens samarbejde med Børne- og Kulturchefforeningen har de sidste par år begrænset 

sig til gensidig deltagelse hinandens konferencer, men der er nu taget initiativ til en fælles 

drøftelse af bud på dagplejens fremtid. 

 

Sammen med DCUM og en række andre organisationer, herunder Børnerådet, SL og BUPL har 

sektoren fået udarbejdet og underskrevet en Trivselserklæring for Dagtilbud og oprettet en 

hjemmeside, hvor dagtilbud kan finde inspiration til at arbejde med børnenes trivsel. 

 

I marts 2013 deltog sektorbestyrelsen, sammen med repræsentanter for fagforbund i Norge, 

Sverige og Finland, i en KNS konference i Oslo der havde overskriften ”Hvad er omsorg for 

børn blevet til? Socialpolitik eller uddannelsespolitik?”. En konference hvor der blev udvekslet 

meget viden om, hvordan vi har organiseret dagtilbuddene i de nordiske lande.  
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Medlemstal og organisation 

Det er ikke lykkedes at indfri sektorens mål om at sikre en medlemsfremgang i 

perioden. Tværtimod er medlemstallet faldet kraftigt. Fra 48.322 erhvervsaktive medlemmer 

pr. 30. november 2010 til 46.198 pr. 31. juli 2013. Den negative udvikling i medlemstallet er 

sket på trods af, at der generelt er brugt mange kræfter på organiseringsarbejdet, og skal i høj 

grad ses i lyset af, at der er nedlagt ca. 8.013 omregnet fuldtidsstillinger (april 2010-april 

2013) på sektorens overenskomstområder i perioden. 

FOAs særlige skole-elevindsats har bidraget til at sikre en vækst i antallet af organiserede 

pædagogisk assistentelever på ca. 57 % i perioden fra november 2010 til juli 2013.  

I perioden er der også gennemført et fælles organiseringsprojekt rettet mod 

omsorgsmedhjælperne mellem sektoren, forbundets organiseringsteam og fire lokale 

sektorer. Effekten af projektet afspejles tydeligt i en forbedring af organisationsprocenten, der 

ligger et stykke over udviklingen på omsorgsmedhjælperområdet i de øvrige FOA afdelinger. 

Se i øvrigt den særskilte folder ”Værd at vide om medlemstal”, som omdeles på selve 

årsmødet med de nyeste tal. 

Der har været en positiv udvikling i faggruppearbejdet, hvor der bl.a. gennem en årlig 

konference med de faglige udvalg er sikret en bedre kommunikation og koordinering af 

arbejdet. Blandt andet har de faglige udvalg arbejdet en del med faggruppelandsmødernes 

indhold og form. Derudover er der blevet etableret sider til de enkelte faggrupper på foa.dk. 

 

Der har været et godt og konstruktivt samarbejde i sektorbestyrelsen, og der er i 

perioden blevet arbejdet med at styrke kontakten mellem den centrale og de lokale sektorer 

gennem løbende afholdelse af møder for sektorformænd og sektoransvarlige. Der har i foråret 

2013 for første gang været afholdt en fælles konference mellem sektorbestyrelsen og de lokale 

sektorformænd og sektoransvarlige, og der er i perioden blevet etableret et elektronisk 

fællesskab på FOA-Net for lokale sektorformænd og sektoransvarlige, hvor der kan lægges 

lokale aftaler ind og foregå andre former for videndeling. 

I forbindelse med etableringen af en ny forbrugergruppestruktur i Pensam har sektoren i 

høj grad prioriteret at skabe en bedre sammenhæng mellem arbejdet på pensionsområdet og 

sektorens arbejde i øvrigt. Den nye forbrugergruppes sammensætning med et stort antal 

lokale sektorformænd og andre tillidsvalgte afspejler klart den fælles prioritering af arbejdet 

med pensionsspørgsmål. 
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